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anatul

Este bine să știți...
      În această perioadă de pandemie, jurnalul interregional „Banatul” este singurul jurnal care ajunge cu o consecvență lunară la cititori din patru județe!

Doamne, rogu-Te, nu lăsa ca noi, românii, să fim DesŢăraŢi!      

Priviți cimitirul satului care seamănă cu un 
lan de cruci. Semănăm oameni și răsar cruci, 
adică Înviere. Priviți, iubiților, și vedeți că au 

înspicat crucile părinților, semn că Învierea este mai 
aproape ca oricând. Binecuvântează, Doamne, lanuri-
le înspicate de cruci ale neamului nostru românesc!  

Țăranul român, de mii de ani, seamănă sub glie 
bobul de grâu care, mai întâi moare, dar apoi răsare 
și vine la viață pentru a înspica și a aduce rod însu-
tit. Aceasta era credința strămoșilor noștri: doar mu-
rind, bobul de grâu va răsări. Dacă Dumnezeu poartă 
de grijă unui bob de grâu care, aruncat sub brazdă, 
răsare, oare nu este mai de preț omul, cununa creației 
Sale?! Iubite frate, vei rămâne pe veșnicie în mor-
mânt?! Nu, căci Hristos va revărsa și peste tine acea 
picătură din roua vieții și vei învia și tu.  

Viața noastră se aseamănă cu a unui grăunte 
semănat sub brazdă. Hristos, Bobul de grâu dumne-
zeiesc, a fost semănat în pământ și a treia zi a înviat. 
El a rostit în fața ucenicilor Săi cuvintele referitoare 
la bobul de grâu care cade sub brazdă, iar, dacă nu 
moare, rămâne singur:  

„Adevărat, adevărat zic vouă că, dacă grăuntele 
de grâu, când cade în pământ, nu va muri, rămâne 
singur; iar dacă va muri, aduce multă roadă”.  

Hristos ne arată că Își asumă moartea prin care 
va trece și prin care ne va trece și pe noi la Viață. 
Înviatul din Nazaret va aduce în lume o nesfârșită 
roadă prin moartea și Învierea Sa. Hristos va face să 
rodească viață din moarte. Moartea mea și a ta vor 
rodi viață. Dar ce fel de viață?! După faptele noastre. 
Spune o vorbă din popor: „Ce semeni, aceea răsare”.  

Iubirea lui Hristos este nemărginită. Hristos ne-a iu-
bit și în piroane, pe Crucea de pe Golgota. Sângele care 
curgea din rănile trupului Său era semnul iubirii Lui 
nemărginite față de oameni. Noi I-am dat piroane, El ne-a 
dat sângele iubirii Sale. Noi I-am dat moarte, El ne-a dat 
viață. Aceasta este taina iubirii pe care ne-a lăsat-o și nouă 
s-o împlinim față de semenii noștri aici, pe pământ: în loc 
de piatră, pâine, în loc de ură, iubire. Hristos a murit pe 
Cruce iubind, nu blestemând, nu urând.  

Suferința este de mare trebuință pentru mântuire. 
Omul nu suferă doar atunci când este chinuit, bătut 
de cineva. Se pare că omul suferă cel mai mult atunci 

când se leapădă de patimile sale. O, ce suferință să 
te lași de mânie, de ură, de judecarea semenului! Cât 
de greu se luptă omul să scape de asemenea păcate! 
Suferă din toată ființa sa.  

Iubiților, noi I-am oferit lui Iisus o cunună de 
spini, pentru că aceștia crescuseră în inima noastră, 
însă El a făcut din ei lumină, din Sângele Său a făcut 
viață, din piroane a făcut ancoră, din Cruce, Altar, iar 
din Trupul Său, hrană vieții veșnice.  

Drept-măritori creștini, în satul românesc au exi-
stat trei academii: Familia, Școala și Biserica. Aici 
am învățat și eu, căci m-am născut în veșnicul ieri, 
trăiesc veșnicul azi și mă îndrept spre veșnicul mâine.  

Fraților, un fiu al satului, Horea din Albac, a oprit 
roata istoriei cu pieptul său, zicând: „Ale satului, nu 
ale împăratului!”  

Să zicem și noi ca Horea și să apărăm „veșnicia 
cea născută în sat” și cultivată în cele trei sfinte aca-
demii ale satului: Familia, Școala, Biserica.  

Doamne, rogu-Te, nu lăsa ca noi, românii, să fim 
desțărați! 

† IOAN 

Suspinele de altădată cântă...      
Mihai BENIUC

Ne-a-nmugurit iubirea-n noi iubiri
Precum sămânţa-n parc de trandafiri-
Ni-i dragostea mai multă, mai bogată,
Mai plină de lumini ca altă dată.

Pe unde-a fost de mult o supărare
Au înflorit zambilele-n cărare
Şi-n locul unei şterse cicatrice
Îşi are cuibul cald o pitulice.

Suspinele de altă dată cântă,
Zdrobirea sufletească se avântă

Schimbată-n ciocarlie şi scântee
Şi lacrimile vechi sunt curcubee.
Ne doare neizbanda ca o rană
Şi nu ne oboseşte nici o goană

De-a căuta un leac, o mângâiere,
De-a aştepta cuminte şi-n tăcere.

Nu ne lăsară anii trişti şi goi,
Ca toamna rece pomii fără foi,
Ci timpul sărutându-ne pe frunte
Ne-a dat lumina culmilor cărunte.  

la PaS, PrIn CaPITala BanaTuluI l la PaS, PrIn CaPITala BanaTuluI
Ioan HAŢEGAN

Este cu siguranţă primul parc, în 
înţelesul actual al cuvântului, creat 

pe teritoriul municipiului Timişoara, pe la 
mijlocul veacului trecut, pe terenul liber exis-
tent între fortificaţie și Fabric. La câţiva ani 
distanţă, generalul Coronini - pe atunci gu-
vernator al acelei formaţiuni politice hibride: 
Voivodina sârbească și Banatul Timișan - 
iniţiază activitatea de transformare a locului 
într-un parc. Parc ce-i va purta numele până 
prin 1918. Oficial, Parcul Coronini este des-
chis în anul 1868: La doar câţiva ani, parcul 
este preluat în gestiunea Primăriei, care vinde 
spaţii libere pentru construcţia de clădiri. Așa 
se nasc casele dintre Cinema Apollo şi Piaţa 
Traian de azi. Suprafaţa rămasă, de 40.672 
metri pătraţi, este îngrădită și constituie parcul 
propriu-zis. Gardul este cel iniţial, cu partea 
inferioară din cărămidă și cea superioară din fier forjat. 
Mai acum câteva decenii s-a pus  problema înlocuirii lui; 

până la urmă, înţelepciunea a învins şi gardul a rămas 
pe locul său. Două porţi monumentale asigurau acce-
sul. Una se mai păstrează şi acum: cea de lângă Podul 

Decebal. Două turnuri masive sunt legate cu 
un portal curb, ce se închide în potcoavă. In-
trarea pentru pietoni este străpunsă într-un 
turn și are și rol ornamental. Turnurile sunt 
din cărămidă, iar acoperişul, cu linii curbe, 
se termină într-o tijă în formă de lujer. O alee 
principală coboară din parc spre Bega, şiruită 
de arbori de tisă. Un loc întins se deschide 
în lateral, fiind și el mărginit de puzderie de 
tise tăiate cu măiestrie. în fiecare colţ se află 
câte un copac deosebit: un fag roşu, înconju-
rat de hortensii, un plop alb între tisele verzi 
etc. Un adevărat artist a combinat cu rafina-
ment esenţele și florile, creând un adevărat 
paradis coloristic. Refăcut acum câţiva ani. 
parcul mai cuprinde un loc de joacă pentru 
copii, alei, scuaruri cu bănci, cinematograful 
de odinioară. în partea dinspre Bega şi strada 
Pestalozzi, vechii locuitori mai recunosc tra-
seul braţului ce venea dinspre uzina electrică. 

Un parc vechi, înnoit şi întinerit, pentru un oraş care 
este încă frumos: Timișoara.

Timiºoara - parcul din Fabric



2.august

 oaia de
Jimbolia

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Dragi jimbolieni,
Darius-Adrian POstElNICU,  Primarul oraşului Jimbolia

Luna iulie a devenit în ultimii ani luna în care sărbătorim împreună zilele orașului. Legea în România, în momentul de față, cere 
ca în cazul oricărei manifestări desfășurate în aer liber toți participanții să prezinte dovada vaccinării sau rezultatul negativ al 

unui test RT-PCR ori al unui test rapid. Din acest motiv, Zilele Jimboliene, sub forma devenită tradițională, nu se pot desfășura.
Dorim totuși să organizăm, pe parcursul mai multor zile ale lunii august, felurite evenimente. Astfel, fie că vorbim despre concerte, 

expoziții, Kirchweih sau lansări de carte, veți putea lua parte la acțiunile care vă sunt pe plac. Astfel, în data de  7 august a avut loc 
tradiționalul Kirchweih. De asemenea, în data de 15 august, Parohia Ortodoxă Jimbolia va organiza hramul Bisericii „Adormirea 
Maicii Domnului”.

Vă vom ține la curent cu evoluția situației privind desfășurarea evenimentelor și vă recomandăm să vă informați din surse oficiale.

Pagină realizată de Ana-Maria lAZĂR

Programul cultural al lunii august 2021, 
la jimbolia

Expoziție de fotografie „Restrospectiva Zilelor 
Jimboliene” - 6 august

Poate că cel mai bun moment dedicat unei retrospec-
tive a festivalului Zilele Jimboliene este un moment ca 
acesta, de acalmie. De aceea, Muzeul Stefan Jäger a pro-
pus publicului o expoziție de fotografie din arhiva TV 
Jimbolia. Momentul a fost completat cu un recital de mu-
zică folk, susținut de muzicianul Marius Mihalca. Eveni-
mentul a avut loc la Muzeul Stefan Jäger de la ora 19.00

Kirchweih-ul Bisericii Romano-Catolice „Sfântul 
Wendelin” - 7 august

Parohia Romano-Catolică „Sfântul Wendelin” își 
serbează hramul. Cu această ocazie, trupele de dansuri 
șvăbești Hatzfelder Pipatsche au prezentat programul 
tradițional al acestei deosebite sărbători. Liturghia a înce-
put la ora 17.00, la biserica romano-catolică din centrul 
localității Jimbolia

Concert din compozitori bănățeni - 8 august
Concertul a fost susținut de muzicienii cu origini 

jimboliene Aida Marc și Antoniu Marc. Au fost inter-
pretate piese pentru voce și pian, compuse de muzicieni 
bănățeni: Tiberiu Brediceanu, Sabin Drăgoi, Sabin Păuța 
și Emmerich Bartzer, reprezentant de seamă al culturii 
șvăbești din Jimbolia. Evenimentul a avut loc la Bise-
rica Romano-Catolică „Sfântul Wendelin” din centrul 
localității, de la ora 19.00.

Concert și expoziție „Celula Creativă: reeducarea 
continuă” - 11 august

Prezentul proiect aparține Asociației SEMN și are ca-
racter itinerant, fiind prezentat în Gherla, Alba Iulia, Jim-
bolia, Reșița, Brașov, Câmpina, Constanța și București. 
Evenimentul va fi multidisciplinar - sculptură, muzică, 
poezie - și va fi prezentat de Andrei Bălan (sculptură, chi-
tară soundscape), Călin Torsan (saxofon, atmosfere) și 
Dan Ionescu (videomapping, electronice). Proiectul este 
dedicat celor care au fost întemnițați pe nedrept în închi-
sorile comuniste. Acțiunea va avea loc la Casa de Cultură 
a Orașului Jimbolia de la ora 19.00. 

Expoziție de biblii vechi - 14 august
Aproximativ 1000 de Biblii cu vechimi de mai multe 

secole și un manuscris original din anii 1240-1250. Eve-
nimentul are loc la Muzeul Presei, de la ora 19.00. 

Picnic caritabil - 14 august
Evenimentul este organizat de Rotary Club Jimbolia 

și se va desfășura la Baltă începând cu ora 16.00. Pen-
tru participarea la acest eveniment este nevoie de taxă 
de participare. Chitaristul Florin Țubucan va susține un 
recital.

Hramul Bisericii Ortodoxe „Buna Vestire” - 15 
august

Biserica Ortodoxă „Buna Vestire” din Jimbolia își 
sărbătorește cel de al doilea hram. Sfânta Liturghie înce-
pe la ora 10.00, iar slujba specifică rugii de la ora 16.00. 

Concert TM Groove & Maria Hojda (Art Cover 
Band) - 16 august

Concertul va avea loc la Casa de Cultură a Orașului 
Jimboliia începând cu ora 19.00. 

Distribuția: Mircea Ardeleanu Jr. - bass; Marcelle 
Poaty-Souami - keyboards;Florin Cvasa - tobe; Horea Cri-
sovan - chitară; Maria Hojda - voce; Deian Feniat - sunet.

Prezentare de carte

Sâmbătă, 10 iulie 
2021, La Muzeul 

Ștefan Jager a avut loc un 
moment important pentru 
istoria și cultura localității 
Jimbolia. Acțiunea a con-
stat în prezentarea cărții 
„Hatzfeld. Ordnungen im 
Wandel“, adică „Jimbolia. 
Ordini în schimbare“, apă-
rută sub egida Institutului 
de Istorie și Studii Regio-
nale a Șvabilor Dunăreni 
din Tübingen. Volumul 
reprezintă o temeinică cer-
cetare științifică la adresa 

identității localității Jimbolia. Sunt tratate subiec-
te lgate de colonizarea Jimboliei, de organizarea 
comunității în perioada incipientă, se abordează teme 
demografice și antropologice ale spațiului local, se 
discută despre problematica etnicității și diversității 
și despre migrație.

Coordonatorul proiectului a fost domnul Renhardt 
Johler. Studiile sunt semnate atât de acesta, cât și de 
Màrta Fata, Karl-Peter Krauss, Josef Wolf, Olivia 
Spiridon și Mathias Beer.

La acest eveniment au fost prezenți Reinhard 
Johler, profesor la Universitatea din Tübingen și 
directorul institutului amintit; Rudolf Gräf, profe-

sor la Universitatea Babeș-Bolyai din Cluj-Napoca 
și director al Institutului de Studii Socio-Umane al 
Academiei Române de la Sibiu; Vasile Doncea, pro-
fesor la Universitatea de Vest din Timișoara; Johann 
Fernbach, președintele Forumului Democrat al Ger-
manilor din Banat; Siegfried Geilhausen, Viceconsu-
lul Germaniei la Timișoara.

Prezența domnului Siegfried Geilhausen reprezin-
tă un moment important pentru Jimbolia, având în ve-
dere că în cadrul vizitei domnia sa a putut afla detalii 
despre moștenirea șvăbească pe care Jimbolia o are, 
dar și în ideea unor viitoare colaborări.

Tot cu această ocazie au fost expuse o serie de 
cărți poștale originale reprezentând Jimbolia în peri-
oada Primului Război Mondial. 

În zilele de 6 și 7 iulie, Părintele Constantin 
Necula s-a aflat la Jimbolia, ocazie cu care 

a vizitat o parte dintre muzee și cîteva edificii repre-
zentative ale orașului: Biserica Ortodoxă, monumen-
tele din zona centrală, Biserica Catolică Sf. Vendelin, 
Primăria.

În data de 6 iulie, domnia sa a susținut o conferință 
în care a evidențiat importanța familiei în societate, 
rolul unei comunități închegate în bunul mers al unei 
localități ori însemnătatea îngăduinței. Evenimentul 
desfățurat la Casa de Cultură a orașului Jimbolia a 

fost organizat ținându-se cont de normele în vigoare, 
atât în ceea ce privește distanțarea, cât și numărul de 
participanți, la acțiune luând parte aproximativ 150 
de persoane.

Publicul a putut interacționa cu Părintele Necula 
prin intermediul unei sesiuni de întrebări – probleme 
de actualitate, apăsări sufletești, gânduri ce-și căutau 
dezlegare – toate găsindu-și un răspuns cordial.

Impresionat de tot ceea ce reprezintă Jimbolia, Pă-
rintele Constantin Necula a părăsit localitatea noastră 
nu înainte de a face promisiunea că va reveni.

Vizita părintelui Necula la Jimbolia
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 oaia 
de Fãget

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

„Mă bucur că peste 400 de elevi beneficiază de aceste burse, 
îi felicit şi le urez putere de muncă în continuare  ” 

Marcel AVRAM, Primar al oraşului Făget

Un proverb arab spu-
ne: „Sunt lucruri 

care au nevoie de martori 
și altele care mărturisesc 
de la sine.” În oraşul cu 
castani, aceste lucruri te în-
tâmpină la fiecare pas. Iar 
dacă mai şi stai de vorbă cu 
edilul oraşului, cu domnul 
profesor Marcel Avram, îţi 
trebuie timp pentru a con-
semna proiectele şi obiecti-

vele sale destinate acestui ţinut numit atât de frumos: 
„Ţara Făgetului”. Din dialogul meu cu domnia sa, 

deşi scurt, am aflat totuşi că...  
„Ultima parte a Pieței din Făget va fi inaugurată în 

cel mai scurt timp. Că partea a treia a Pieței de la Fă-
get, care desăvârșește întreg proiectul, va fi finalizată 
în aproximativ o lună. Şi că, după inaugurarea noii 
piețe agroalimentare, care a avut loc în urmă cu patru 
ani și a clădirii în care se comercializează produse 
din carne și lactate, acum și ultima parte a pieței va fi 
dată în folosință. Ce mai este de efectuat din lucrare”, 
spune domnia sa, „sunt finisajele, iar termenele mai 
optimiste spun că partea a treia a pieței ar putea fi 
inaugurată chiar mai devreme de o lună.”  

Totodată am consemnat şi vești bune de la CNI 
pentru locuitorii din Brănești, sat aparținător orașului 

Făget. Proiectul depus de Primărie referitor la ali-
mentarea cu apă-canal a intrat în lista - sinteză, ur-
mând ca în următoarele luni să semneze contractul 
cadru. Investiția este una dintre cele cinci depuse de 
administrația locală.  

Nici şcoala, marea iubire a edilului, nu a fost ui-
tată, astfel că în urma solicitării conducerii liceului 
„Traian Vuia” din Făget, primăria a alocat 160.000 
lei pentru acordarea de burse școlare de merit și de 
studiu,bani prevăzuți în buget de Consiliul Local. 
„Mă bucur, a ţinut să sublinieze domnul primar, că 
peste 400 de elevi beneficiază de aceste burse, îi feli-
cit și le urez putere de muncă în continuare”.

Pagină realizată de Alina simona GRAD  

Prea  târziu
Eram singur. Cineva de-afară
Mi-a bătut în uşă pe-nnoptat.
M-am săltat cu greu din aşternuturi,
Ca din morţi, atunci când eşti sculat.

– Hai, deschide! mi-a strigat din stradă
Glasul său de aur şi de vis.
Bâjbâind cu cheile în mâna,
Am împins zăvorul şi-am deschis.

O lumină-naltă, zâmbitoare,
A privit la chipul meu zbârcit,
Apoi lung la părul alb ca neaua,
De furtuna vieţii viscolit.

– Cine eşti! Am întrebat-o-n şoaptă,
Ai ceva cu mine? Vrei ceva?
– Eu sunt Fericirea, mi-a spus dulce,
Şi-am ajuns acum la dumneata.

Am zâmbit privind-o cu tristeţe,
Am tras grabnic uşa şi-am plecat,
A bătut ea-n urmă şi mai tare,
Dar am fost şi eu neînduplecat.

Ce puteam să fac? Venea zadarnic.
Troienit de vreme şi pustiu
Am trimis-o alături, la un tânăr.
Pentru mine prea venea târziu.

Poeţi pe nedrept uitaţi… 

Virgil CARIANOPOl

Cimitirul evreiesc din Făget, sat Colonia Mică, vandalizat!  
prof.dr. Dumitru tOMONI

Prima fotografie am 
făcut-o în anii '80, 

când veneam cu elevii, 
în ziua de 9 mai, pentru a 
depune flori pe mormântul 
unor familii de evrei morți 
la Auschwitz. A doua ima-
gine este a templului evre-
iesc construit în anul 1889. 
Celelalte fotografii le-am 
făcut acum câteva zile,       
fiind oripilat de cele văzute. 

Ce motiv poate exista pentru vandalizarea unor mor-
minte, pentru atacurile îndreptate împotriva memoriei 
unor oameni care au trecut demult în lumea umbrelor? 
Incultura, primitivismul şi prostia, în cele mai mizera-
bile şi absurde forme sunt singurele explicaţii.E trist şi 
revoltător că odihna veşnică a celor îngropaţi în acest 
cimitir este tulburată de niște primitivi, care sparg, răs-
toarnă şi vandalizează pietrele tombale.  

Povestea evreilor făgețeni este interesantă, tristă și 
sunt convins, necunoscută de vandalii acestui cimitir. 
Din cauza unei legislații discriminatorie pentru evrei, 
primii se vor stabilii în Colonia Mică, lucru confirmat 
de existența acetui cimitir. Potrivit documentelor de sta-
re civilă provenite de la Comunitatea israelită din Făget, 
cel târziu din anul 1837 a existat o instituție religioasă în 
Făget, deoarece noul născut trebuia adus la o săptămână 
de la naștere în sinagogă pentru a fi circumscris. În car-
tea funciară de la Făget, întocmită după 1851 și folosită 
din 1858, la numărul topografic 103 și numărul casei 

119 figurează „Comunita-
tea religioasă israelită” cu 
sinagogă și edificiu școlar.  

În urma Legii XVII 
/1867, promulgată în 28 
decembrie 1867, prin care 
se acordă evreilor drepturi 
politice şi civile egale cu 
cele ale celorlalţi cetăţeni 
ai Ungariei, numărul lor 
sporeşte la Făget. Ocu-
pându-se cu activităţi ne-
tradiţionale, majoritatea 
fiind negustori, dar şi me-
seriaşi, avocaţi, judecători, 
medici, funcţionari, evreii 

aveau o stare materială prosperă, lucru dovedit atât de 
impresionantele monumente funerare din marmură de 
cea mai bună calitate aflate în cimitirul amenajat în Co-

lonia Mică, cât şi de impozantul templu evreiesc con-
struit pe strada Avram Iancu în anul 1889, din cărămidă, 
şi demolat în anul 1965.  

Cele mai importante familii au fost: Hirschl, Mai-
länder, Deutsch, Klein, Wiener, Taussig, Armin etc., 
iar strada cu cei mai prosperi evrei a fost str. Victor 
Feneșiu. În ceea ce privește numărul evreilor stabiliți 
în Făget, aceasta a variat: 8 în 1837, 41 în 1848, 93 în 
1858, 107 în 1880, 172 în 1900, 207 în 1910 , 140 în 
1920, 69 în 1930 și 31 în 1948.  

Între anii 1940-1944 și evreii făgețeni au avut de 
suferit, din cauza legilor rasiale. Şi la Făget terenuri-
le agricole ce aparţineau evreilor au fost expropriate 
şi atribuite populaţiei refugiate din teritoriile cedate – 
Basarabia, Bucovina şi Cadrilater – sau altor solicitanţi 
consideraţi îndreptăţiţi de a primi până la 1,5 iugăre. 
De asemenea, au fost trecute în posesia statului morile, 
teascurile de ulei, pivele de postav şi alte bunuri ce au 
aparţinut populaţiei evreieşti din Făget.  

 În timpul regimului antonescian, 29 de familii de 
evrei din Făget au fost evacuate forțat în Lugoj. Ca 
o ironie a sorții, pe unii dintre evrei comuniștii i-au 
declarat chiaburi și i-au supus la umilitoare persecuții. 
În ciuda unor divergenţe inevitabile – la toate alegeri-
le organizate până la Marea Unire evreii făgețeni au 
susținut candidații guvernamentali –, făgeţenii, indife-
rent de etnie, se vor influenţa în mod reciproc reuşind 
să devină un model multietnic şi pluricultural în care 
s-au interferat valori culturale şi spirituale de o mare 
diversitate pe fondul toleranței care a caracterizat ra-
porturile dintre majoritate şi minoritari. 

  Restituiri Făgeţene
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Pagină realizată cu sprijinul domnişoarei Adela POPEsCU

Primăria Oraşului lipova a semnat contractul de finanţare pentru un nou obiectiv de 
investiţie: „Reabilitarea şi modernizarea iluminatului public în oraşul lipova, jud. Arad”

Un nou proiect important pentru orașul Lipova a ajuns în etapa semnării 
contractului de finanțare, acest nou proiect vizând reabilitarea și mo-

dernizarea iluminatului public în orașul Lipova. Valoarea investiției se ridică la 
1.199.044 lei, sursa finanțării în acest caz fiind Agenția Fondului de Mediu și 
bugetul local. În prezent, în urma semnării contractului de finanțare, echipa de 
implementare continuă cu etapa realizării proiectului tehnic, acestea fiind ultime-
le etape pentru realizarea documentațiilor necesare, înaintea demarării efective a 
lucrărilor, care vor fi concretizate înainte de finalul anului 2021.  

Oportunitatea implementării unui astfel de proiect în orașul Lipova rezultă în 
primul rând din necesitatea diminuării cantității de energie electrică și implicit 
a costurilor anuale corespunzătoare cheltuilelilor pentru asigurarea iluminatului 
public și crearea unui sistem public de iluminat stradal eficient și eficace.  

În acest sens, în urma situației existente s-a constatat că în Orașul Lipova, 
corpurile de iluminat din sistemul de iluminat actual  sunt de puteri mari (70W, 
150W și 250W), dar au eficacitate redusă, numărul total de corpuri de iluminat 
actual instalat fiind de 552 bucăți rezultând în aceste condiții o uniformitate lumi-
noasă foarte scăzută pe străzile orașului.  

În Orașul Lipoa puterea totală instalată este de  kWh, iar în prezent, consumul 
anual rezultat este de 98,20 kWh x 4150 ore = 407.530,00  kWh/an, existând ast-
fel un cost al energiei electrice pentru iluminat public de 407.530,00 kWh x 0,10 
euro/kWh =40.753,00 euro/an.  

Prin propunerea implementării proiectului care cuprinde reabilitarea și 
modernizarea iluminatului public în orașul Lipova, se creează astfel oportu-
nitatea modernizării sistemului de iluminat public, fiind propuse corpuri de 
iluminat cu tehnologie LED cu puteri  de 30 W, respectiv 50 W, iar pentru drumul 
principal corpuri de puteri de 75 W, în funcţie de clasificarea drumurilor, în acest 
sens fiind estimate următoarele cantități necesare pentru Orașul Lipova:  

• Aparate  de iluminat 30 W .............................................................. 186 buc  
• Aparate  de iluminat 50 W .............................................................. 170 buc  
• Aparate  de iluminat 50W - AXIAL ................................................   16 buc  
• Aparate  de iluminat 75W ............................................................... 180 buc  
• Puterea nominală totală ................................................................. 19.87 kWh  

Consumul anual de energie electrică pentru situația propusă odată cu imple-
mentarea proiectului,  ar ajunge la 19,87 kWh x 4150 ore = 82.460,50 kWh/an 
(faţă de 407.530,00 kWh/an actual înseamnă o reducere cu 78,98%  a consumu-
lui), iar costul energiei electrice pentru iluminat public în situaţia propusă  ar 
deveni 82.460,50 kWh x 0,10 euro/KWh = 8.246,05 euro/an, ceea ce înseamnă 
că ar fi asigurată astfel o economie financiară de 32.506,95 euro/an,  respectiv 
cca. 2.708,91 euro/lună, în condițiile în care sunt îndeplinite toate prevederile și 
normele pentru un iluminat  modern, eficient și  de calitate.  

Pentru analizarea avantajelor oferite de acest gen de invesiție, a fost luat în cal-
cul și evaluat de asemenea și impactul asupra mediului,  determinat corespunzător 
economiei de energie electrică anuală realizată (325.069,50 kWh), pornind de la 
factorul de emisie de CO2 în atmosferă pentru energia electrică. Astfel, potri-
vit Raportului privind rezultatele monitorizării pieței de energie electrică pe anul 
2020, publicat pe site-ul ANRE, coeficientul de emisie mediu la nivel național 
pentru energia electrică a fost de 306 gCO2/kWh, rezultând o reducere a emisiilor 
anuale de CO2, corespunzătoare economiilor de energie electrică realizate, de: 
325.069,50 kWh x 306 gCO2/kWh = 99.471.267,00 g/an = 99,47 tCO2.  

În acest context, în tabelele de mai jos este prezentată situația amortizării cos-
turilor de investiții pentru mai mulți ani, comparativ cu economiile obținute, pre-
cum și alte detalii financiare și cifre importante pentru proiectul de reabilitare și 
modernizare iluminat public în Orașul Lipova:  

Muzeul Bibliei  

Muzeul Bibliei a poposit la Lipova timp 
de 10 zile în incinta Muzeului Orașului 

Lipova. Muzeul Orașului Lipova a găzduit în pe-
rioada 07.07.2021 – 16.07.2021 expoziția biblică 
„Muzeul Bibliei” , a cărui vernisaj a avut loc în 
seara zilei de 07.07.2021, începând cu ora 18:00.  

Expoziția biblică a ajuns în premieră la Lipova 
prin intermediul Complexului Muzeal Arad, Con-
siliului Județean Arad și cu sprijinul Primăriei și 
Consiliului Local al Orașului Lipova și bisericilor 
din Orașul Lipova și nu în ultimul rând datori-
tă celui care deține toate aceste biblii,– Dr.Ionel 
Țuţac, care a luat decizia de a organiza acest mu-
zeu biblic și de a împărtăși cu oamenii de pretutin-
deni toate aceste comori culturale și spirituale pe 
care le-a colecționat de-a lungul anilor.  

Gazda vernisajului și a întregii expoziții a fost 
Corina Dubeştean - reprezentanta Muzeului Orașului Lipova, alături de ea fiind 
prezente,  atât la vernisaj, cât și în celelalte seri organizate în perioada expoziției, 
reprezentanți ai administrației locale a Orașului Lipova - primarul Orașului Li-
pova - Florin Fabius PERA și viceprimarul orașului - Ioan LĂPĂDAT, cât și 
reprezentanți ai Consiliului Județean Arad - Cristina CIOROGARU, ai Comple-
xului Muzeal Arad,  reprezentanți ai bisericilor de diferite culte din Orașul Lipova 
și nu în ultimul rând invitați speciali, unul dintre aceștia fiind pastorul dr.Ionel 
ȚUȚAC.  

Momentele discursive și cele artistice, au adus 
în mijlocul celor prezenți la eveniment o atmo-
sferă specială, în care cuvintele predominante au 
fost iubirea, credința, dragostea de aproape și uni-
tatea, toate aceste cuvinte fiind de fapt elemente 
principale pe care Biblia le aduce în sufletul celor 
care o citesc.  

„Muzeul Bibliei” și-a deschis porțile publicu-
lui larg, iubitor de artă și frumos, oferind publicu-
lui în fiecare seară din cele 10 zile ale expoziției, 
programe speciale realizate în colaborare cu 
invitații speciali, reprezentanți ai diferitelor culte  
din Orașul Lipova și din afara orașului.  

„Muzeul Bibliei” la Muzeul Orașului Lipova, 
timp de 10 zile  1000 de Biblii  din colecția dr. Io-
nel Tuțac au fost piese de Muzeu  la Muzeul Lipo-
va.  Mesajul „Muzeul Bibliei” este  de a sublinia 
faptul că, Biblia nu trebuie să fie „piesă de muzeu”, ci trebuie să fie citită, studiată 
și aplicată în viața de zi cu zi - a precizat dr. Ionel Tuțac. „Muzeul Bibliei”de 
la Muzeul Orașului Lipova s-a încheiat într-o atmosferă  frumoasă, în acordu-
rile   cântărilor, a pricesnelor și a rugăciunii! Mulțumiri   tuturor Bisericilor din 
Lipova, am reușit  să fim  uniți în jurul Bibliei și a valorilor creștine strămoșești! 
Mulțumim tuturor pentru contribuție, participare și  dăruire! Dumnezeu sa bine-
cuvinteze Lipova, oaspeții și oamenii locului!”, a transmis Corina Dubeştean – 
reprezentanta Muzeului Orașului Lipova și gazda expoziției. 

 luna iulie a adus la lipova în premieră o expoziţie aparte

Nr. 
crt.  Denumirea măsurii  

Economii anuale estimate
 (R) 

Investiții necesare 
(I)  

Perioada simplă de recuperare 
PSR (I/R) 

[kWh/an]  [LEI/an]  [LEI]  [ani]  

2  
Înlocuirea lampilor cu descărcare în vapori 
de sodiu de înaltă presiune cu lămpi de tip 
LED și implementarea unui sistem inteligent 
de management al SIP prin telegestiune.  

325.069,50 162.534,75 + 20.000,00 = 
182.534,75  1.210.944,00 6,63  

serviciul Urbanism şi Autorizări transporturi  
  Răzvan Olariu CĂsĂUŢEANU 
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Dr. Ing. Ioan GOIA - Director general al Societăţii Metropolitane de Transport Timişoara

Directorul general al So-
cietăţii Metropolitane 

de Transport Timișoara, dom-
nul Ioan Goia, e binecunoscut şi 
pentru programul său matinal, 
amintindu-mi astfel de oamenii 
Apusenilor care îşi poetizează 
destinul cu fiecare răsărit de 
soare. Astfel că mi-am început 
ziua de lucru, respectând o în-
tâlnire programată cu domnia 

sa chiar dacă ştiam că programul dânsului îmi rezervă 
puţin timp pentru dialog. Poate şi din acest motiv, mi-
am axat întrebările strict pe activitatea sa cotidiană, 
vitregind cititorii de acele afinităţi cerebrale care duc 
la simpatii mari. Dar aşa cum mi-a promis, pentru edi-
ţiile viitoare vom găsi timpul necesar şi pentru reflexe 
spirituale atât de dragi cititorilor.  

Domnule director general, am trecut prin Orţişoa-
ra pentru a realiza un reportaj pe care îl voi publica în 
Jurnalul Naţional al Primăriilor şi din dialogul meu 
cu locuitori ai comunei am înregistrat cuvinte frumoa-
se şi aprecieri pentru societatea pe care o conduceţi.  

4Mă bucur să aud aprecieri privind activitatea 
noastră, iar mulţumirea cetăţenilor din comuna Or-
ţişoara cred eu că este legată şi de faptul că am găsit 
posibilităţi de a prelungi programul de servicii chiar 
pe întreaga perioadă a vacanţei şcolare. Astfel că, 
M48 continuă să circule în conformitate cu acelaşi 

program.  
Felicitări instituţiei dumneavoastră!  
4Mulţumesc.  
Domnule director general, ştiind că sunt zorită de 

timp din respect pentru agenda dumneavoastră, vă rog, 
totuşi, pentru cititorii noştri şi călători ai dumneavoas-
tră, să-mi vorbiţi, pentru o mai bună înţelegere despre 
«e-tiketing». Despre importanţa acestui sistem.  

4Funcţionarea sistemului de e-tiketing este 
esenţială în mijloacele de transport public. Prin folo-
sirea acestui sistem se încasează titlurile de călătorie.  

Şi nefuncţionarea sa la ce duce?  
4Nefuncţionarea are drept consecinţă afectarea 

veniturilor rezultate din comercializarea acestora.  
Se urmăreşte buna funcţionare a acestui sistem?  
4Desigur, Asociaţia de Dezvoltare Intercomunita-

ră - Societatea Metropolitană de Transport Timişoara 
- a efectuat şi continuă să o facă, controale în mijloa-
cele de transport în comun pentru a constata dacă 
funcţionează sau nu, sistemul de e-tiketing.  

Şi la ce concluzie s-a ajuns?  
4Verificările au scos în evidenţă faptul că, pe 

mijloacele de transport verificate, procentul de 
funcţionare al sistemului de e-tiketing este, în me-
die, de 74%. Astfel că Asociaţia de Dezvoltare Inter-
comunitară - Societatea Metropolitană de Trans-
port Timişoara - a notificat operatorul de transport, 
în speţă Societatea de Transport Public Timişoara să 
ia măsurile ce se impun pentru remedierea situaţiei 

în cel mai scurt timp posibil.  
Carevasăzică, desfăşuraţi, constant controale de 

acest gen, care este rolul lor major?  
4Asociaţia de Dezvoltare Intercomunitară, 

Societatea Metropolitană de Transport Timişoara 
desfăşoară controale în mijloacele de transport 
aparţinând Societăţii de Transport Public Timişoara. 
Rolul acestor controale este acela de a atrage 
atenţia asupra neregulilor existente tocmai pentru 
ca acestea să fie remediate.  

Sunteţi, cum am consemnat în reportajul meu reali-
zat la Orţişoara şi amintit la începutul dialogului nos-
tru, sincer preocupat de buna colaborare cu călătorii 
dumneavoastră.    

4Domnişoară profesor, confortul şi siguranţa 
călătorilor sunt esenţiale pentru noi, iar aceste con-
troale, de care am vorbit, au şi rolul de a monitoriza 
şi de a creşte standardele în privinţa transportului 
public timişorean şi metropolitan.  

Dacă tot am amintit, de mai multe ori în dialogul 
nostru de călători, aş dori să ştiu dacă aveţi şi un me-
saj pentru dânşii?  

4Da, doresc să adresez tuturor călătorilor, care 
utilizează mijloacele de transport public în reţeaua 
metropolitană, rugămintea să sesizeze orice nere-
gularitate constatată, utilizând fotografii şi înregis-
trări video care pot fi trimise la adresa de mail relaţii.
publice@smtt.ro. 

Adresez tuturor cãlãtorilor, care utilizeazã mijloacele de transport public în reþeaua metropolitanã, 
rugãmintea sã sesizeze orice neregularitate constatatã

 oaia Societãþii Metropolitane 
de Transport Timiºoara

Pagină realizată de simona BlAJ

Mata Hari de … China      
Soţia unui politolog german vizat de justiţie 

cu privire la spionaj în favoarea serviciilor 
chineze de informaţii a fost, la rândul său, inculpată 
din acelaşi motiv, a anunţat în această lună parchetul 
federal german.  

Potrivit Parchetului din Karlsruhe, competent în 
domeniul terorismului şi spionajului, germano-itali-

ana Klara K. şi soţul său, Klaus L. au fost contactaţi 
de către serviciile de spionaj chineze în timpul unui 
turneu de confernţe la Shanghai, în China, în 2010.  

Din 2010 şi până în 2019, ei au furnizat cu regula-
ritate informaţii serviciilor chineze, înainte sau după 
vizite de stat sau conferinţe internaţionale, acuză par-
chetul în comunicat.  

Politologul a fost inculpat deja la începutul lui iu-
lie.  

Cuplul a primit „onorarii” în schimbul unor infor-
maţiilor pe care le-a obţinut cu ajutorul numeroaselor 
contacte politice la nivel înalt, stabilite în cadrul unui 
think-tank condus de către Klaus L. din 2001. 

se întâmplă şi la case mai mari…  

  Un gentleman la Moscova   
Pentru această lună, 

vă recomandăm sti-
maţi călători, povestea 
cuceritoare a unui învins 
care, paradoxal, învinge 
dezumanizarea fără să iasă 
dintr-un hotel. Poveste pe 
care o veţi întâlni în roma-
nul lui Amor Towles, „Un 
gentleman la Moscova”. 
Romanul este al unui sfâr-
şit dureros şi al unui înce-
put inevitabil.  

Este anul 1922. Conte-
le Rostov nu se căieşte că 
e aristocrat şi un tribunal 
bolşevic îl condamnă la 
arest la domiciliu. Pentru 
bonomul erudit care nu a 

lucrat niciodată, celebrul hotel Metropol de la Mos-
cova devine şi domiciliu, şi loc de muncă. Şi viaţa 
lui trece strivită de decenii crude şi tulburi din viaţa 
Rusiei, iar cititorul îl însoţeşte pe contele şarmant în 
lumea veche şi în lumea nouă, unde nimic nu mai e 
la fel.  

Ce minune, remarca „The Washington Post”, ca 
într-o vreme ca a noastră romanul acesta aşa de fin 
construit se desfăşoară cu eleganţa din lumea veche! 

sugestie pentru lectură 

Ce beneficii li se promit persoanelor care se vaccinează     

Conform noii legi de modificarea a Legii nr. 55/2020 privind unele 
măsuri pentru prevenirea şi combaterea efectelor pandemiei de CO-

VID-19, persoanele care se vaccinează beneficiază de:  a) o zi liberă plătită, 
care nu se include în durata concediului de odihnă, pentru fiecare doză de vac-
cin efectuată, în cazul angajaţilor din sistemul public şi privat;  b) câte o zi de 
scutire pentru frecventarea cursurilor, pentru fiecare doză de vaccin efectuată, 
în cazul elevilor şi studenţilor; c) câte o zi de permisie, pentru fiecare doză de 

vaccin efectuată, în cazul cadrelor militare în activitate şi a soldaţilor şi gradaţilor profesionişti.  
De asemenea, beneficiază de ziua liberă şi unul dintre părinţi sau reprezentantul legal al copilului cu vârsta 

de până la 18 ani, precum şi al persoanei cu dizabilităţi cu vârsta de până la 26 de ani, în ziua vaccinării copi-
lului, respectiv a persoanei cu dizabilităţi.

Ne-am interesat pentru călătorii noştri    

Prof. Univ. Dr. Aurel MIHUŢ

titlurile de stat 
Domnul Mihai Rădulescu din comuna Sânmihaiu Român, ne cere 

informaţii privind „Titlurile de stat”. 
Domnule Rădulescu,  „Titlurile de stat”, sunt instrumente financiare 

tot mai populare în rândul românilor. „Titlurile de Stat” sunt un instru-
ment financiar prin care o persoană, împrumută bani Statului pentru o 
anumită perioadă de timp, pentru ca el să-și poată desfășura activitatea. 
Iar Statul îi va plăti o dobândă pentru acei bani.  

Titlurile de Stat sunt garantate integral, fiind considerate instrumente 
financiare foarte sigure, deoarece un stat nu prea are cum să dea fali-

ment. Oricât de drastică ar ajunge situația, se găsesc soluții pentru ca un stat să evite falimentul.  
Banii câștigați de pe urma lor nu sunt impozitați. Asta înseamnă că dobânda care îți intră în cont atunci 

când obligațiunea ajunge la maturitate rămâne în totalitate a ta.

Poşta redacţiei  
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Claudiu COMAn -  Primar al comunei Sânandrei     

Domnule primar, vă re-
întâlnesc într-o bună 

dispoziţie administrativă i-aş 
spune. Pot să afle şi cititorii 
jurnalului nostru despre ce este 
vorba?  

4Desigur, aşa cum am mai 
spus cu puţin timp în urmă, 
recent am semnat contractul 
pentru lucrările de execuţie a 
reţelei de apă şi canalizare în 

localităţile Sânandrei şi Carani. Păi nu este acesta 
un motiv minunat pentru a fi bucuros şi din punct 
de vedere administrativ, cum spui dumneata?  

Cu siguranţă, domnule primar.  
4Sigur, aceste lucrări, vor aduce şi un disconfort, 

inevitabil, locuitorilor noştri, din acest motiv, reiterez 
apelul meu la o bună înţelegere şi răbdare, pentru că 
la sfârşitul acestor lucrări, cu toţii ne vom bucura de 
rezultatul final, de utilitatea acestui proiect. 

Domnule primar, din ce proiect face parte acest 
contract?  

4Contractul face parte din proiectul regional 
de dezvoltare a infrastructurii de apă şi apă uzată 
din judeţul Timiş, din cadrul „Programului Operaţi-
onal Infrastructură Mare”.  

La ce valoare se ridică...  
4Valoarea este de 27.814.798,38 de lei, fără TVA.  
V-aş ruga, domnule primar, să detaliem puţin 

această investiţie.  
4Desigur, dacă începem cu localitatea centru 

de comună, respectiv Sânandrei, investiţia înseam-
nă o conductă de distribuţie a apei potabile în lun-
gime de 1,6 km, precum şi o conductă de transport  
de la reţeaua din Timişoara la gospodăria de apă 
din Sânanadrei cu lungime de peste 8 km, la care 

se mai adaugă, ca să spun astfel, rezervoare de apă 
supraterane, o staţie de pompare şi o staţie de clo-
rinare.  

În total?  
4În total vom avea peste 16 km de conducte 

deservind reţelele de canalizare, patru staţii de 
pompare şi o conductă de refulare de 2 km.  

Dacă vorbim de cealaltă localitate care se va bu-
cura de acest serviciu, ce-mi puteţi spune?  

4În localitatea Carani, lucrările includ reţele de 
transport şi distribuţie a apei, potabile de aproxi-
mativ 8 km şi o gospodărie de apă cu rezervor su-
prateran, staţie de pompare şi staţie de clorinare.  

Vorbim, domnule primar, despre o investiţie mare.  
4Fără doar şi poate, investiţia se ridică la mai 

bine de 7 milioane de euro şi reprezintă cel mai 
mare contract atras prin fonduri europene cu spri-
jinul Aquatim.  

Cât timp are constructorul la dispoziţie pentru or-
ganizarea de şantier?  

4Din ziua în care contractul a fost semnat, con-
structorul are trei luni la dispoziţie pentru organi-
zarea de şantier, precum şi pentru obţinerea de 
avize, autorizaţii şi procurare de materiale.  

Când veţi hotărî începerea lucrărilor?  
4La începutul lunii octombrie se va semna ordi-

nul de începere a lucrărilor.  
Aveţi, desigur, în vedere şi durata lucrărilor.  
4Da, durata prevăzută pentru lucrări este de 

doi ani, cu o perioadă de 40 de luni de garanţie.  
Domnule primar, cum se împarte, ca să spun aşa, 

contribuţia participanţilor la acest proiect în valoare 
de 180 de milioane de euro?  

4Este bine că mă întrebaţi acest aspect, astfel 
că vă pot spune că din suma totală de 180 de mi-
lioane de euro, 135,6 milioane de euro reprezintă 

fonduri nerambursabile de la Uniunea Europeană, 
30,4 milioane de euro, vin de la bugetul de stat, 3,2 
milioane de euro de la bugetul local şi 10,8 milioane 
de euro, reprezintă cofinanţarea Aquatim.  

Domnule primar, nu aş dori să încheiem acest di-
alog, fără a vorbi şi despre copiii comunei cărora 
mereu le acordaţi o atenţie aparte în activitatea dum-
neavoasă.

4Vă ascult.  
Am aflat că ei, elevii comunei, s-au bucurat şi se 

bucură în această vară de un dar frumos făcut de 
administraţia pe care o conduceţi. Îmi puteţi spune 
despre ce.

4Cu plăcere, de altfel este o bucurie să eviden-
ţiez faptul că toţi elevii premianţi din toate locali-
tăţile comunei noastre, au fost răsplătiţi de Primă-
ria comunei Sânandrei, pentru efortul depus de-a 
lungul unui an şcolar şi pentru performanţele lor 
desigur, cu o minivacanţă petrecută într-o tabără 
la mare, cu începere din a doua parte a lunii tre-
cute. Şi prin buna înţelegere a Consiliului Local al 
comunei Sânandrei, elevii care au obţinut rezultate 
foarte bune la învăţătură, adică un număr de 58 de 
elevii, vorbesc de cei care au performant cu media 
generală de peste 9,5 vor fi beneficiarii unor burse 
de studii lunare.  

Domnule primar, care este mai exact suma oferită 
lor?  

4Cei cu media 10, în număr de şase, vor primi 
o bursă lunară de 450 de lei, iar ceilalţi performeri, 
150 de lei lunar.  

Domnule primar, vă mulţumesc pentru acest dia-
log.  

4Şi eu vă mulţumesc, dorindu-vă succes în ac-
tivitatea de promovare în arealul Banatului şi a co-
munei noastre. 

Reiterez apelul meu la o bunã înþelegere ºi rãbdare, pentru cã la sfârºitul acestor lucrãri, 
cu toþii ne vom bucura de rezultatul final, de utilitatea acestui proiect  

 Poşta redacţiei  

 Cititorii ne întreabă, noi răspundem  

Domnul Mihai Barbu din comuna Sânandrei, ar dori să 
ştie la ce riscuri se supune optând pentru „Titluri de 

stat”. 
Domnule Barbu „Titlurile de Stat” sunt supuse la două categorii 

majore de riscuri:  
Riscul de credit, care se observă prin prisma Rating-ului de țară. 

țările emergente, cum este România, sunt considerate mai puțin 
stabile. Prin urmare, investitorii cer niște dobânzi mai mari ca să 
împrumute acelor State bani;  

Riscul ratei dobânzii, care afectează mai mult Titlurile de Stat 
cu o maturitate mai mare de 5 ani

Pentru a putea înțelege mai bine, consilierul financiar, Ovidiu 
Tarcu, vine cu următorul exemplu:

„Dacă că ai cumpărat Titluri de Stat cu o maturitate de 10 ani și o dobândă de 5%. În cazul în care 
peste 2 ani inflația scade prea tare și dobânda de referință este redusă de către Banca Națională a Româ-
niei pentru a stimula consumul, atunci obligațiunea ta va fi la mare căutare, pentru ca are un randament 
superior obligațiunilor emise peste 2 ani. Astfel, prețul acesteia crește și tu poți să o vinzi pentru un 
profit.  

În schimb, dacă inflația crește foarte mult și BNR majorează dobânda de referință în încercarea de a o 
controla, atunci obligațiunile noi vor fi emise cu o dobândă mai mare decât a ta. Banii pe care tu îi vei câștiga 
din Titlurile de Stat pe care le deții vor avea un randament net negativ. În plus, ca să poți vinde obligațiunea, 
va trebui să oferi cumpărătorului o reducere de preț pentru ca acesta să fie dispus să achiziționeze obligațiunea 
de la tine”.  

Este important de menționat că titlurile destinate populației din programul „Tezaur” nu sunt lichide. Asta 
înseamnă că, dacă ați investit în aceste „Titluri de Stat”, este destul de greu să lichidaţi investiția.  

Ca opţiuni, vă recomandăm: fie găsiţi o persoană care dorește să achiziționeze astfel de titluri și să vă 
înţelegeţi cu ea asupra prețului în privat; fie să răscumpăraţi „Titlurile” la trezorerie cu mențiunea faptului că 
pierdeţi dobânda acumulată. 

De la 1 iulie, 4,5 
milioane de con-

sumatori casnici de elec-
tricitate și 2 milioane de 
consumatori casnici de 
gaze care nu au semnat 
contracte concurențiale 
vor achita facturi semnifi-
cativ mai ridicate, în urma 
expirării termenului până 
la care beneficiau de ve-

chiul preț de serviciu universal.  
Creşterea îi vizează în special pe consumatori 

care, pe un deficit de informație, nu au trecut în piața 
concurențială, şi sunt în jur de 3 milioane. Aceştia, nu 
știu încă ce trebuie să facă – să meargă la furnizor, să 
ceară oferte, să semneze un contract, fapt pentru care, 
n-au făcut acest lucru și vor plăti aceste penalități – și 
plătesc și în prezent un tarif mai mare. cu atât mai 
mult cu cât o astfel de taxă există, deja în mai multe 
țări din UE, iar Comisia Europeană care discută la 
Bruxelles, despre acest lucru ar putea introduce, în 
5-6 ani, o taxă pentru centralele de apartament pe gaz, 
pentru că sunt poluante.  

Ideea este că, gazul este un combustibil poluant 
şi este o realitate științifică. Poluează mult mai puțin 
decât cărbunele, de exemplu, dar este un combustibil 
poluant. 

Preţurile semnificativ mai mari 
la gaze şi curent 

Ne-am interesat pentru dumneavoastră

Prof. univ. dr. Aurel MIHUŢ

Pagină realizată de prof. Camelia FOGAŞ  
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 oaia de 
Remetea Mare

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Caius Ioan LĂZĂRESCU  

Îmi spunea recent dom-
nul Ilie Golubov, prima-

rul comunei Remetea Mare: „Te 
rog să prezinţi în pagina noas-
tră din cadrul «Jurnalului inter-
regional Banatul» şi consilierii 
noştri, indiferent de apartenenţa 
lor politică. Pentru ca astfel, să 
fie mai bine cunoscuţi şi dinco-
lo de spaţiul comunei noastre. 
Noi, împreună, formăm o echipă 

care, lucrează, sau ar trebui să lucreze doar pentru bi-
nele comunei. Numai astfel se poate motiva votul pri-
mit odată cu încrederea oamenilor.” Şi precum citiţi, 
aşa am procedat, rugându-l pe interlocutorul meu din 
această ediţie a jurnalului la un dialog pe care dânsul 
l-a acceptat cu multă amabilitate.  

Domnule Lăzărescu, să începem cu obârşia dum-
neavoastră.  

4Tatăl meu este din Bucovăţ, mama din Ianova 
şi eu, glumind, aş spune că sunt din Remetea Mare. 
Părinţii, au locuit o perioadă în Ianova, care astfel 
a devenit şi satul copilăriei mele, apoi s-au mutat la 
Timişoara.  

Acolo aţi început şi studiile?  
4Eu am făcut liceul la Timişoara, dorind ca ulterior 

să urmez studiile de administraţie publică îndreptân-
du-mă astfel spre Universitatea Aurel Vlaicu din Arad. 
Tot acolo mi-am terminat şi studiile masterale.  

Din partea cărei formaţiuni politice sunteţi con-
silier local?  

4Din partea Alianţei „USR PLUS”.  
Câţi ani aveţi dumneavoastră domnule consilier?  
4Anul acesta împlinesc 30 de ani şi sunt căsăto-

rit de şapte ani.  
Cum vedeţi dumneavoastră comuna Remetea de 

azi privind-o cu ochii omului de acum câţiva ani?  
4În primul rând, comuna se află de câţiva ani 

într-o continuă dezvoltare, dovadă că mulţi nu mai 
credeam că drumul dintre Ianova şi Remetea Mare, 
drum pe care în urmă cu puţini ani, făceam jumă-
tate de oră pentru al parcurge, acum îl străbaţi în 
câteva minute. Iată un aspect al dinamicii dezvol-
tării comunei, de la drumul de piatră ce leagă satul 
Ianova de centrul de comună, la şosea asfaltată. Ca 
să nu mai vorbesc de faptul că nici în visele mele 
cele mai frumoase nu credeam că la Ianova vom 
avea gaz ori alte utilităţi care fac o localitate ex-
trem de atractivă, cum şi este Ianova de azi.  

Carevasăzică dezvoltare pe toate planurile!  
4Să ştiţi că da, chiar anul acesta în cadrul Con-

siliului Local al comunei noastre s-a pregătit un 
studiu de fezabilitate privind canalizarea localităţii, 
ceea ce este o dovadă că ne aflăm în plin proces de 
dezvoltare a comunei.  

Comună frumoasă cu echipă de consilieri tânără. 
Şi cu un primar cu o foarte bogată experienţă admi-
nistrativă.  

4Da, este adevărat, domnul Ilie Golubov, este 
un om cu o foarte bogată carte de vizită în acest 
domeniu, de altfel, din câte ştiu, este printre puţinii 
primari de comune mari învecinate cu Timişoara, 

care a fost reales. 
Să revenim la tinereţea echipei...  
4Păi, sper şi îmi doresc ca atât eu, cât şi domnul 

viceprimar Cosmin Chira, colegul meu de partid, să 
aducem acel suflu de optimism şi dăruire pe care îl 
dă vârsta noastră, pentru a aduce noi proiecte la 
îndeplinire în aceşti trei ani care au mai rămas până 
la viitoarele alegeri, susţinuţi, cum spuneam de ex-
perienţa domnului Ilie Golubov.  

Domnule Lăzărescu, sunteţi şi un om preocupat de 
o afacere personală, pentru cititorii, îmi puteţi spune 
despre ce este vorba?  

4Cu plăcere, eu mi-am deschis o firmă la înce-
putul anului 2008, de activităţi recreative.  

Ce presupune asta?  
4Domeniul principal de activitate fiind, aşa cum 

am spus, organizarea de diverse jocuri recreative. 
De altfel, datorită acestei activităţi m-am reîntors 
în spaţiul copilăriei mele.  

În ce fel v-aţi întors?  
4M-am întors ştiind că am bucuria unei bucăţi 

de pământ moştenită de la bunicii mei loc unde am 
decis împreună cu soţia mea să ne ridicăm o casă. 
Astfel că am mutat şi firma cu toate activităţile ei în 
spaţiul comunei.  

Domnule consilier, vă propun să vorbim despre 
această activitate, extrem de interesantă, în ediţia  
viitoare a jurnalului nostru, pentru că, cu siguranţă, 
vor fi şi cititori care vor dori să afle mai multe detalii.  

4Cu mare plăcere. 

Nici în visele mele cele mai frumoase nu credeam cã la Ianova vom avea gaz  

Pagină realizată de Ramona MIHEŢ

 Rubrica şcolii 

 Elevii ne întreabă, noi răspundem    

Elevul Marian Gligor din comuna Remetea Mare, ne cere informaţii despre 
modul în care se face acordul corect în contextul expresiei „în ceea ce pri-

veşte” sau „în ceea ce privesc” studiile, vaccinurile, investiţiile, cheltuielile etc.? 
Dragă Marian, dacă suntem atenţi la limbajul celor din jurul nostru sau la 

emisiunile TV, vom constata că mulţi vorbitori de limba română utilizează in-
corect această structură. La o simplă căutare pe internet vom găsi nenumărate 
exemple de felul: „În ceea ce privesc deciziile”, „În ceea ce privesc investiţiile”, 
„În ceea ce privesc rezultatele”, „În ceea ce privesc documentele oficiale/con-

tractele/măsurile, oamenii” etc. Ei bine, toate greşite.  
În structura „În ceea ce priveşte, studiile/investiţiile/cheltuielile etc.”, subiectul verbului „priveşte” este pro-

numele relativ compus „ceea ce”, invariabil, impunând, întotdeauna, acordul la singular, iar substantivul care 
urmează (studiile, investiţiile, cheltuielile etc.) are funcţie sintactică de complement direct. Acest fapt se poate 
verifica foarte uşor dacă schimbăm complementul direct exprimat printr-un substantiv inanimat cu un substantiv 
animat, cu funcţie de complement direct – „În ceea ce ne priveşte pe noi, elevii etc.”  

Pentru cei care nu sunt siguri, în diverse situaţii de comunicare, de felul în care se face corect acordul în 
cadrul structurii în discuţie, urmată de un substantiv la plural, sau nu reţin regula gramaticală sau pur şi simplu 
continuă să perceapă această construcţie ca pe un dezacord, există o soluţie mult mai simplă – înlocuirea pro-
poziţiei subordonate de relaţie – „În ceea ce priveşte, studiile/cheltuielile/veniturile etc. – cu un complement 
circumstanţial de relaţie, introdus prin locuţiunea prepoziţională „în privinţa”.  

Putem spune, aşadar, fără niciun risc de exprimare greşită, din pricina acordului: „În privinţa (studiilor/chel-
tuielilor/veniturilor etc.”  

În felul acesta şi enunţul devine mai scurt, comunicarea se face mai rapid şi se exclude posibilitatea acordu-
lui greşit, deşi, la fel de uşor este să reţinem că „În ceea ce priveşte” este o structură invariabilă şi se utilizează 
numai în această formă, indiferent dacă substantivul care urmează este la singular sau plural.  

Organizația Mon-
dială a Sănătății 

ne sfătuieşte ca dacă 
adolescenţii şi copiii nu 
fac parte dintr-un grup 
cu un risc ridicat de CO-
VID-19, sever, să fie 
vaccinați, dar nu atât de 
urgent ca în cazul per-
soanelor în vârstă, a ce-
lor cu boli cronice și a 

lucrătorilor din domeniul sănătății.  
De reţinut este şi faptul că restricțiile pe termen 

lung de carantină au determinat o creștere a obezității 
la copii, potrivit Biroului Regional European. Aproape 
o treime din copiii cu vârsta cuprinsă între șase și nouă 
ani sunt supraponderali, fenomen care s-a accentuat 
după închiderea școlilor și a restricțiilor de activitate. 

 Nu vă grăbiţi să vaccinaţi copiii    
sfatul medicului de familie  

 Ne-am interest pentru dumneavoastră 

Ce puteţi face cu voucherele nefolosite la rabla-electrocasnice?  

Administratia Fondului pentru Mediu a anunțat că a expirat perioa-
da în care se puteau folosi voucherele alocate etapei a doua.  

Potrivit regulamentului programului, după încheierea celei de-a treia 
etape, procesul va fi reluat. Banii care nu au fost utilizați în primele trei 
etape vor fi transferați pentru noua rundă a programului.   

Programul „Rabla pentru electrocasnice” - sesiunea 2021 a debutat pe 
14 mai, odată cu perioada de înscriere a persoanelor fizice, iar această 
etapă a durat o săptămână. 

Un tânăr care avea probleme cu mașina a apelat 
la un mecanic, însă nu prea și-a dorit să scoa-

tă bani din buzunar pentru serviciile acestuia. Ce s-a 
întâmplat mai apoi aflăm împreună:  

– „Salut, știu că te pricepi la mașini, în timp ce 
merg cu mașina îmi apare în bord „low battery”, dar 
bateria este nouă”.   

– „Salut, vrei un sfat sau o constatare?”  
– „Care este diferența?”  
– „Sfatul este gratis, iar constatarea o să te coste 

250 lei verificarea mașinii la mine la service”.  
– „Aaaaaaa, atunci vreau un sfat”.  
– „Ok, sfatul meu este să aduci mașina la mine la 

service să o verific”. 

Nici o zi fără să râdem!  
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HOTĂRÂREA nr. 23 din 30.06.2021, privind aprobarea indexării nivelurilor 
impozitelor și taxelor locale care constau într-o anumită suma în lei sau care sunt 
stabilite pe baza unei anumite sume în lei, a taxelor speciale precum și limitele 
amenzilor care se fac venituri la bugetul local, aplicate în anul 2022.  

*
HOTĂRÂREA nr. 30 din 30.06.2021, privind aprobarea achiziționării serviciilor 
juridice de consultanță, de asistență și de reprezentare în justiție pentru apărarea 
intereselor Comunei Coșteiu și ale autorității publice locale din Comuna Coșteiu.  

*
HOTĂRÂREA nr. 28 din 30.06.2021, privind aprobarea completării și modifi-
cării inventarului bunurilor care aparțin domeniului privat al Comunei Coșteiu.  

*

HOTĂRÂREA nr. 26 din 30.06.2021, privind inventarierea anua-
lă a elementelor de activ și pasiv care aparțin domeniului public de 
interes local și domeniului privat al comunei Coșteiu, administrate 
de Consiliul Local al Comunei Coşteiu la data de 31.12.2020.  

*
HOTĂRÂREA nr. 29 din 30.06.2021, privind aprobarea actualizării domeniului 
privat al Comunei Coșteiu.  

*
HOTĂRÂREA nr. 27 din 30.06.2021, privind casarea anuală a elementelor de 
activ și pasiv care aparțin domeniului public de interes local și domeniului privat 
al comunei Coșteiu, administrate de Consiliul Local al Comunei Coșteiu la data 
de 31.12.2020.  

  transparenţa administrativă

 oaia 
de Coºteiu

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

 Petru CAREBIA -  Primar al comunei Coșteiu

Revin cu drag la Coşteiu, 
acolo unde primarul co-

munei se dovedeşte mereu un in-
terlocutor amabil, zăbovind ceva 
timp înainte de întâlnire, lângă 
cunoscutul stăvilar, privind apa 
lunecând domol, răsfrângând lu-
ciri de bronz. Soarele arunca po-
teci de foc între maluri şi verdele 
sălciilor băteau în gri.  

Domnule primar, spuneaţi la 
trecuta noastră întrevedere: „cât voi fi aici, voi încerca 
să readuc oamenilor comunei mele, bucuria datinilor 
și a obiceiurilor noastre autentice.” Afirmaţia dumnea-
voastră m-a convins că sunteţi foarte legat, atât de fru-
museţea spiritualităţii locului, cât şi de oamenii săi.  

4Nu se poate altfel. Un om care nu respectă şi 
nu preţuieşte oamenii din comuna sa, indiferent de 
opţiunea lor politică, nu are ce căuta în fruntea unei 
primării! Votul celor care te susţin, te înnobilează cu 
încrederea acelor oameni, iar cei care nu te votează 
îţi oferă şansa de a-i convinge în timp că meriţi şi vo-
tul lor. Cât priveşte partea spirituală, dincolo de ac-
tivităţile artistice, trebuie să spun că în comuna Co-
şteiu, se exprimă armonios foarte multe confesiuni. 
Iar eu, ca un om credincios, cu prezenţă constantă 
la sfânta Biserică, am toată iubirea pentru toţi cei cu 
credinţă în bunul Dumnezeu.  

Domnule primar, aţi încheiat exerciţiul bugetar pe 
anul trecut...  

4Da şi urmând programul de dezvoltare econo-
mico-socială şi de mediu a comunei Coşteiu, ţinând 
cont de resursele financiare pentru realizarea obiec-
tivelor propuse în anul 2020, s-au efectuat un număr 
mare de lucrări.  

Înainte de a vă ruga să-mi vorbiţi de câteva din lu-
crările efectuate şi de obiectivele respective, aş dori să 
aflu cum s-au efectuat cheltuielile, cunoscându-vă ca un 
om care chiar preţuiţi transparenţa administrativă?  

4Doamnă profesor, cheltuielile s-au efectuat 
conform prevederilor bugetare la capitolele pentru 
care au fost prevăzute la cheltuieli de personal şi 
cheltuieli materiale.  

Am aflat că aţi gospodărit bine şi nu este o laudă 
gratuită, banii comunei.  

4Este adevărat, dovadă că la sfârşitul anului 2020 
au rămas în sold 2.123,03 mii lei în ca fond de rulment.  

Acum putem aminti câteva din obiectivele anului tre-
cut?  

4Desigur, într-o ordine absolut aleatorie, aş în-
cepe cu:  

(1 ) Capela Coşteiu.
(2) Sistem supraveghere comuna Coşteiu.
(3) Inventarierea mesei impozabile.
(4) Asfaltare curte Primăria comunei Coşteiu.
(5) Achiziţie de utilaj pentru servicii publice.
(6) Reparaţii şi dotări Cămine Culturale în comu-

na Coşteiu.
(7) Modernizare sistem alimentare apă , extinde-

re canalizare şi extindere staţie epurare Coşteiu.
(8) Achiziţionat pompe apă şi epurare.  
Domnule primar, haideţi să lăsăm cititorilor noştri 

bucuria de a afla şi alte obiective, într-o ediţie viitoare, 
asta şi pentru a ne rămâne spaţiu tipografic de dialog.  

4De acord.  
Spuneţi-mi, pentru buna informare a cetăţenilor co-

munei, dacă impozitele vor creşte în anul care vine?  
4Doamnă, e foarte bine că mă întrebaţi acest 

lucru, pentru anul 2022 impozitele şi taxele locale 
pe raza comunei Coşteiu se majorează doar cu rata 
inflaţiei de 2,6 %, faţă de cele din anul 2021.  

Privitor la impozitul şi taxa pe clădiri, la impozitul 
şi taxa pe teren, precum şi la impozitul pe mijloacele de 
transport, ce-mi puteţi spune?  

4Impozitul privind taxa pe clădiri, impozitul 
vizând taxa pe teren şi impozitul pe mijloacele de 
transport sunt, după cum ştiţi creanţe fiscale anua-
le, care se plătesc în doua rate egale, până la 31 mar-

tie şi 30 septembrie inclusiv.  
Şi dacă nu sunt plătite la vreme?  
4Pentru neplata la termen contribuabilii dato-

rează majorări de întârziere stabilite potrivit regle-
mentarilor legale în vigoare.  

Dar cei care plătesc înainte de termen, au ei un be-
neficiu, ca să spun astfel?  

4Desigur, în cazul contribuabililor persoane 
fizice, pentru plata cu anticipaţie până la data de 
31.03.2022 a impozitului pe clădiri, a impozitului pe 
teren şi a impozitului pe mijloacele de transport, se 
acordă o bonificaţie de 10 %.  

Şi în cazul persoanelor juridice?  
4În cazul contribuabililor persoane juridice, pen-

tru plata cu anticipaţie a impozitului pe clădiri, a im-
pozitului pe teren şi a impozitului pe mijloacele de 
transport, se acordă o bonificaţie în cuantum de 5 %.  

Există o hotărâre în acest sens?  
4Desigur, e vorba de Hotărârea nr. 24 din 30 iunie 

2021 şi ea intră în vigoare din data de 1 ianuarie 2022.  
Ne putem întoarce, doar pentru un singur răspuns, 

la spiritualitate?  
4Desigur.  
Domnule primar, comuna dumneavoastră este cele-

bră şi prin ansamblul său artistic, numit atât de frumos 
„Florile Stăvilarului”. Ce gânduri nutriţi pentru mem-
brii săi, pentru destinul acestui ansamblu?  

4Da, ansamblul nostru a fost, este şi va con-
tinua să fie, un bun mesager al numelui comunei 
noastre,din acest motiv doresc o revitalizare a echi-
pei de dansuri, ştiut fiind că mulţi din membrii ei, au 
plecat, prin reuşitele lor şcolare, la şcoli din oraş. Am 
şi vorbit de altfel, atât cu doamna director, cât şi cu 
doamna profesor de limbă română, ca să atragem 
copii din clasa I-a până în clasa a VIII-a.  

Domnule primar, vă mulţumesc pentru aceste date 
extrem de importante pentru cetăţenii comunei dumnea-
voastră şi nu numai pentru dânşii.  

4Şi eu vă mulţumesc. 

Un om care nu respectã ºi nu preþuieºte oamenii din comuna sa, 
indiferent de opþiunea lor politicã, nu are ce cãuta în fruntea unei primãrii!  

 sfatul medicului   

semne de avertizare ale atacului de cord
Un atac de cord este o 

urgență medicală gra-
vă, care necesită o asistență de 
specialitate imediată, dar există 
simptome și semne de avertiza-
re, pe care le puteți urmări, pen-
tru a preveni producerea acestui 
eveniment nedorit.  

Vă prezentăm mai jos care 
sunt cele mai importante opt 
semnale, care pot apărea în 
viața oamenilor, cu o lună îna-

intea unui atac de cord.  

Oboseala. Ea poate fi descrisă ca o osteneală ex-
tremă, lipsă de energie și motivație, atât fizică, cât și 
mentală, iar aceasta poate crește până la sfârșitul zilei. 
Se poate manifesta chiar la îndeplinirea unor sarcini 
simple, precum pregătirea patului sau chiar atunci 
când faceți un duș.  

Insomnia. Simptomele includ dificultăți la cul-
care, de menținere a somnului continuu și de trezire 
dimineața devreme.  

Probleme de respirație. Apar cu până la șase luni 
înainte de a avea un atac de cord.  

Bătăile neregulate ale inimii. Dacă aveți acest 
simptom, adresați-vă imediat doctorului.  

Transpirație excesivă. Transpirația neobișnuită 
sau excesivă este un semn de avertizare timpurie al 
unui atac de cord. Poate apărea în orice moment al zi-
lei sau al nopții. Este întâlnit mai des la femei și este de 
regulă confundat cu bufeurile de la menopauză.  

Dureri în piept. Durerea toracică se poate extinde 
cu senzații inconfortabile la unul sau la ambele brațe 
(mai des în partea stângă), maxilar, gât, umeri și sto-
mac. Poate avea caracter temporar sau permanent.  

Orice simptom aveți din cele enumerate mai sus, 
mergeți imediat la doctor, deoarece sunteți în pericol 
să aveți în viitor, un atac de cord fatal.

Pagină realizată de prof. Ana Maria tAPANOV
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
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Pagină realizată de prof. Alina FRENŢIU

„Pentru noi, românii din Ungaria, 
acest festival este de fiecare dată o reîntâlnire cu sufletul românesc” 

După mai bine de un an, marea sărbătoare a 
muzicii folk, şi-a reînodat destinul pe pajiş-

tea splendidă a castelului familiei nobiliare Mocioni 
din Bulci. Nume cunoscute ale folk-ului românesc: 
Mircea Vintilă, Mircea Baniciu, Victor Socaciu, 
Adrian Ivanițchi, Emeric Imre, Mircea Bodolan, 
Mircea Rusu, Daniel Julean & Nicoleta Brola, Corso, 
Monica Cojocaru, Oliver Goilean, Anastasia Maria 
Solomie au fost aplaudate pentru evoluţia lor artistică 
de un public mai numeros ca oricând. Să tot fi fost 
câteva mii de oameni veniţi din ţară sau străinătate. 
Pentru cititorii jurnalului nostru, am consemnat şi câ-
teva impresii ale unora din spectatori, urmând ca în 
ediţia viitoare, să găzduim şi un interviu cu artizanul 
celei de-a XIII-a ediţii a acestui festival, domnul La-

dislau Heleport.  
Prin organizarea impecabilă a Primăriei comunei 

Bata, având susţinerea unor inimoşi sponsori, ca în 
fiecare an, intrarea la „Bulci Fest”, a fost gratuită.  

Magdalena Rimschneider – Amberg, landul Ba-
varia, Germania: Mi-am dorit să vin anul trecut, dar 
pentru că nu s-a putut, pentru a fi siguri că nu lipsim, 
am pornit cu soţul şi copiii spre România în urmă 
cu o săptămână. Noi suntem originar din România, 
iar cântecele pe care le ascultăm azi, sunt cântecele 
tinereţii noastre.  

Marius Ionescu – Timişoara: Nu am lipsit de la 
ultimile cinci ediţii ale acestui frumos festival. Sunt 
foarte bucuros că mă aflu aici şi că după absenţă de 
un an, acest festival continuă. Felicitări organizato-

rilor!  
Carmen Antal – Miskolc, Ungaria: Pentru noi, 

românii din Ungaria, acest festival este de fiecare 
dată o reîntâlnire cu sufletul românesc. Mă aflu aici 
cu prietenii, unii din ei, nu cunosc limba română, dar 
sunt, după cum vedeţi, încântaţi.  

Sabin Duma – Constanţa: Un singur cuvânt: ex-
traordinar!  

Mirela Duma – Constanţa: După cum a spus şi 
soţul meu, suntem încântaţi. Organizare impecabilă, 
artişti minunaţi, ce ne putem dori mai mult pentru un 
sfârşit de săptămână?  

Şi acum, pentru cei care nu au putut fi prezenţi la 
cel mai mare festival de muzică folk din România, să 
lăsăm imaginile să povestească... 
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Pagină realizată de Roxana FURDEAN

 Ionuţ MAnIA - Parohia Ortodoxă Liebling 

Aflând că îl întâlnesc pe 
Preaonoratul Părinte 

Mania, primarul frumoasei co-
mune Liebling, inimosul Ioan 
Munteanu, m-a rugat să-i duc 
prietenului său Vasile Todi un 
vin de Niculițel, locul de pă-
timire al Sfinților Zotic, Atal, 
Camasie și Filip, martirizați în 
aceeași perioadă de apostazie 
romană de la sfârșitul secolului 

al III-lea și începutul secolului al IV-lea d.H. Astfel 
că m-am întors la redacţie cu un vin ales pentru cole-
gul meu şi cu interviul de mai jos.  

Preaonorate Părinte, în ultimii ani, în neamul ro-
mânesc, mai ales în perioada pandemiei, a crescut 
înspăimântător numărul divorţurilor, aşa că aş dori 
să aflu şi spre luminarea multor cititori tineri, cum se 
cuvin să fie ralaţiile dintre soţi?  

4La modul ideal, relaţiile dintre soţ şi soţie în-
seamnă nu lăcomie, nu dorinţă de a stăpâni, nu ex-
ploatare prădalnică, ci vedere evlavioasă şi dăruire 
de sine, precum şi primirea celuilalt în tine însuţi 
prin dragoste, prin taina contemplativă a dragos-
tei.  

Acesta este rolul căsătoriei?  

4Acesta este idealul căsătoriei. Bineînţeles, în 
lumea căzută acţionează în căsnicie şi alte forţe. 
Există dorinţa sexuală, există lăcomia, însă uneori 
cei doi sunt uniţi de o dragoste care şterge toate 
hotarele. Ei au devenit de acum una. Când se naşte 
un copil, acesta reprezintă, nu rodul prădălniciei, 
ci rodul dăruirii de sine al unui om faţă de alt om, 
a unei  jumătăţi faţă de cealaltă jumătate. Acesta 
cred că este rolul căsătoriei.  

Dacă tot am început acest dialog vorbind despre 
căsătorie, vă rog să-mi spuneţi şi ce nu trebuie să 
facă părinții pentru a putea crește copiii frumos?  

4Nu trebuie să îi ţină departe de biserică, ca-
tegoric, nu trebuie ca biserica să le fie străină, ci să 
o simtă ca pe o mamă. Este primul punct. Auzim 
adeseori pe mulţi părinţi spunând: „De ce tocmai 
copilul nostru să apuce pe un drum rău? Doar noi 
mergem regulat la biserică?” Dar acesta se întâm-
plă pentru că părinţii nu-i dau lui Hristos şurubelni-
ţa ca să le strângă puţin copiilor vreun şurub slăbit, 
ci vor să le facă ei singuri pe toate. Şi cu toate că 
există Dumnezeu, care ocroteşte copiii şi îngerul 
lor păzitor este mereu lângă ei, ocrotindu-i şi el la 
rândul său, părinţii se neliniştesc până se îmbolnă-
vesc. Şi deşi sunt oameni credincioşi, se comportă 
ca şi când nu ar exista Dumnezeu şi înger păzitor, 

împiedicând astfel intervenţia Dumnezeiască. 
Şi atunci?  
4Ar trebui să se smerească şi să ceară ajutor de 

la Dumnezeu şi atunci Bunul Dumnezeu le va ocroti 
copii lor. De aceea şi Biserica noastră spune: „Pe 
părinţii şi învăţătorii noştri...!” Cu toţii trebuie să-i 
ajutăm de fapt să devină oameni duhovniceşti, fie-
care în felul său pentru renaşterea duhovnicească 
a copiilor şi atunci când copiii vor deveni oameni 
duhovniceşti, nu vor mai trebui nici legi, nici alt 
mod de constrângere. Dragă, stăpânirea duhovni-
cească este mai presus decât stăpânirile omeneşti.  

Ce sfat ați da unor tineri, care acum s-ar afla lân-
gă noi?  

4Vreau să vă pun la suflet un lucru foarte im-
portant: orice veţi face sau oriunde veţi merge în 
lumea aceasta să îl aveţi pe Dumnezeu în suflet şi 
în inimă, în minte şi în grai, iar virtuţile cele mai mari 
şi importante, nădejdea, credinţa şi dragostea, să 
nu le ocoliţi şi să le săvârşiţi pururea, căci ele vă vor 
deschide poarta de la intrarea în Împărăţia lui Dum-
nezeu şi vă vor pune de-a Dreapta Tatălui ceresc cu 
sfinţii îngeri.  

Preabunule Părinte, vă mulţumesc pentru acest 
dialog.  

4Şi eu vă mulţumesc, domnişoară profesor. 

Vreau sã vã pun la suflet un lucru foarte important: orice veþi face sau oriunde veþi merge în lumea aceasta sã îl aveþi pe 
Dumnezeu în suflet ºi în inimã, în minte ºi în grai... 

Cărţile de identitate cu cip

Cu începere din 3 august, România, 
va emite cărți de identitate biome-

trice pentru toți cetățenii săi.  
Cărțile de identitate cu cip vor avea 

dimensiunea unui card bancar și, pe lân-
gă datele care se regăsesc și pe cărțile de 
identitate clasice, vor stoca o amprentă fa-
cială și două amprente digitale ale solici-

tantului. Cetățenii români vor avea posibilitatea să aleagă între buletinul biometric, 
cu cip și buletinul clasic. Buletinul clasic va fi emis la aceleași dimensiuni și cu 
aceleași caracteristici ca buletinul biometric, dar, în baza lui, nu se va putea călă-
tori în străinătate, statele Uniunii Europene impunând condiția folosirii buletinului 
biometric.  

Cărțile de identitate vor putea fi preschimbate până pe 2 august 2031, în funcție 
de momentul la care actualele documente expiră. Cărțile de identitate actuale pot 
fi folosite în continuare pentru deplasarea în străinătate. Românii din străinătate 
își pot preschimba buletinele ca și până acum, doar în țară.  

Noile documente vor fi valabile 2 ani, pentru persoanele cu vârsta cuprinsă în-
tre 0 și 14 ani; 4 ani, pentru persoanele cu vârsta cuprinsă între 14 şi 18 ani; 10 ani, 
după împlinirea vârstei de 18 ani. De la 14 ani, cartea de identitate este obligatorie.

 Rubrica şcolii  

Cum se folosesc ghilimelele în limba română 

Pentru citare se folosesc și ghilimelele 
franțuzești «…». Acest tip de ghilimele 

sunt necesare atunci când un citat care este marcat 
cu semne de citare românești conține un alt citat 
ori un fragment care trebuie marcat cu ghilimele.  

Alte tipuri de ghilimele întâlnim în materiale 
digitale și tipărituri acolo unde apar diferite vari-
ante de ghilimele precum: „…” - ghilimele 99 jos, 

99 sus „…” - ghilimele 99 jos, 66 sus “…” - ghilimele 66 sus, 99 sus „…” - ghi-
limele „unisex”.  

Important de știut este faptul că nu se pune spațiu între ghilimele - prima și 
respectiv ultima literă din citat. De asemenea, semnul de punctuație final, fie sem-
nul exclamării, al întrebării ori punctul, se pune în interiorul ghilimelelor dacă 
textul citat este o frază întreagă sau o secvență de fraze. Altfel, dacă citatul se 
consideră un fragment din fraza exterioară, semnul de punctuație final se va trece 
în exterior. 

Prof. univ. dr. Aurel MIHUŢ
Cresc ajutoarele sociale anual  

Preşedintele Klaus Iohannis a pro-
mulgat legea care prevede ca valoa-

rea indicatorului social de referinţă (ISR), 
(se foloseşte în principal, la calcularea in-
demnizaţiei de şomaj şi a ajutoarelor pentru 
încălzire), să se actualizeze, din oficiu, în 
fiecare an, la data de 1 martie, cu rata medie 
anuală a inflaţiei din anul precedent.  

Indicatorul social de referinţă este definit în legislaţie drept unitatea exprimată 
în lei la nivelul căreia se raportează prestaţiile băneşti - cu excepţia indemnizaţiei 
de şomaj - suportate din bugetul asigurărilor pentru şomaj în vederea încadrării în 
muncă a anumitor categorii de persoane.  

Astfel, toate ajutoarele sociale vor creşte. Este vorba de propunere legislativă 
pentru completarea Legii nr.76/2002 privind sistemul asigurărilor pentru şomaj 
şi stimularea ocupării forţei de muncă. Valoarea anuală a indicatorului social de 
referinţă este avută în vedere la elaborarea legilor bugetare anual, aşa cum este 
prevăzut în propunerea legislativă. Valoarea indicatorului social de referinţă este 
stabilită în prezent la 500 lei. 

 Ne-am interesat pentru dumneavoastră    

Prof. univ. dr. Aurel MIHUŢ

 Pesta porcină africană – năpasta unei naţii 

Dragi locuitori ai comunei Liebling, vă 
consemnez în această ediţie, câteva 

informții utile legate de pesta porcină africa-
nă:                                                                                                                                        
• boală a porcului domestic şi sălbatic,                                                                                                               
• morbiditatea în efectivul în care apare este 

de 100%, iar mortalitatea de peste 97%.
• nu este tratabilă şi nu există vaccin pen-

tru eradicarea ei.                                                                                             
Ca măsuri minime de prevenţie vă pot recomanda:  

• mişcarea porcilor sub control sanitar-veterinar,  
• echipament compus din şalopetă şi încălţăminte folosite doar pentru adăpostul 

de suine,  
• conlucrarea apropiată cu personalul veterinar,  
• dezinfector la intrarea în curte primenit zilnic cu soda caustică 4%, sau vircon 1%.

 Rubrica medicului veterinar      

Dr. Vasile VIŞĂOAN
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Atletismul 
la zi aniversară

Secția de Atletism a clubului A.S.O. 
DETA a împlinit în 08.08.2021, patru 

ani de activitate. Cu această ocazie, îi felicităm pe 
membri acesteia pentru zecile de concursuri, sute 
de diplome şi medali câștigate spre bunul renu-
me al oraşului Deta. De asemenea, le urmăm mult 

succes în continuare şi la fel de multă susţinere 
din partea sponsorilor, suporterilor şi mulţumim 
domnului Călin Roman pentru toată susținerea și 
implicarea de care a dat dovadă. Mult succes în 
continuare tuturor şi reuşite sportive remarcabile.

Asociaţia Pescarilor din Deta

Asociaţia Pescarilor Sportivi „Ţiparul” Deta 
a fost înfiinţată în 2015 şi cuprinde apro-

ximativ 60 de membri, care au domiciliul în Deta 
(fiind o asociaţie locală aceasta e o condiţie obliga-
torie). Preşedinte al ei este domnul Sele Tiberiu, iar 
membri fondatori sunt Pan Vendel, Gădean Adrian 
şi Cheşcheş Virgil. Aceasta are două componen-
te de finanţare: fonduri proprii (cotizaţia anuală 
150 de roni şi o taxă de înscriere care se plăteşte 
o singură dată la momentul înscrierii în asociaţie), 
precum şi fonduri din bugetul local. Cu ajutorul 
acestor resurse financiare se organizează concur-
suri, îndeosebi campionate interne, etapele lor fiind 
bazate pe anumite teme sau stiluri. 

În 2016, pe fosta balastieră din Deta, s-a realizat 
şi o baltă pe care o putem considera o pistă intenă 
de antrenament. S-a făcut în fiecare an populare cu 
500 până la 700 kg de peşte, aşa că balta are esti-
mativ trei tone de peşte, fiind una din cele mai po-

pulate bălţi de pescuit sportiv din zonă. Peştii sunt 
trataţi cu respect, iar procesul de catch and release 
se realizează cu multă atenţie, fără ca peştele să fie 
rănit sau lezat în vreun fel. Aceasta nu este o baltă 
cu reţinere, ci una de antrenament, în care peştele 
se eliberează după capturare. În apă se găseşte o 
paletă largă de specii: crap comun, amur, fitofag, 
novac, clean, şalău, biban, mreană. Iar în jurul băl-
ţii se pot vedea sălcii, brazi plantaţi de către mem-
brii asociaţiei. Aceştia s-au angajat să muncească 
cinci zile pe an pentru gospodărirea acestui areal. 
Dacă nu pot să ajute la autogospodărirea asociaţiei, 
din variate motive, aceştia îşi pot plăti zilele lipsă. 
Pentru şedinţele asociaţiei, a fost construită o te-
rasă de lemn, care are şi rol estetic, şi utilitar, tot 
acolo fiind montate câteva reflectoare pe panouri 
solare, având în vedere că marea problemă a area-
lului este lipsa curentului electric. De asemenea, se 
respectă cu sticteţe regulamentul intern al asociaţi-

ei, noi membri fiind admişi în luna februarie, când 
are loc adunarea generală, în urma completării unei 
cereri tip ce se găseşte la sediul asociaţiei din Piaţa 
Libertăţii.

Aici au fost organizate chiar concursuri cu copii, 
în special de 1 iunie, în fiecare an. Ei sunt lăsaţi să 
pescuiască doar sub supravegherea adulţilor. Unul 
dintre juniorii cu care asociaţia se mândreşte este 
Mădălin Ghilezan, care a intrat în echipa celui mai 
cunoscut producător de nadă din România (Mircea 
Gheran), reprezentând oraşul Deta.

Ultimul concurs pentru adulţi a avut loc în 
07.08.2021 ( Cupa Night Carp Fight care a ajus 
deja la ediţia a patra).  Locul I a fost câştigat de că-
tre  Cijof Florin/Hock Manfred - 105.95 kg ; Locul 
II, de către Almași Ștefan/Almași Zoltan-101.8kg; 
iar Locul III, de către Magda Marius/Miron Dani-
el-90.1kg. Totalul capturilor a fost de 556.25 kg. 
Felicitări tuturor şi mult succes în continuare.

Kirchweih  în Deta

Sâmbătă, 26 iulie a avut loc, cu ocazia 
hramului Bisericii Romano-Catolice din 

Deta (care a fost sărbătorit de Sfinţii Ioachim şi 
Ana), renumitul Kirchweih din oraş organizat de 
„Edelweiss Detta” şi prin susţinerea financiară a 
Forumului Democrat German din Banat. Activita-
tea a început încă din data de 25 lulie, ziua 
premergătoare evenimentului propriu-zis, 
când a fost plantat un copac al prieteniei în 
parcul oraşului, un tei, simbol al frumoasei 
colaborări şi prietenii cu tinerii din Ungaria. 
De asemenea, a fost dezvăluită şi o placă 
onorifică, inscripţionată în trei limbi (ro-
mână, maghiară şi germană), care conţine 
următorul motto: „Prietenia este asemenea 
unui copac. Nu contează cât de mare este 
acesta, ci cât de adânci îi sunt rădăcinile”, 
urmând ca în septembrie, reprezentanţii 
„Edelweiss Detta”să fie prezenţi în Hartian, 
unde vor planta un alt copac al prieteniei. În 
prima zi, evenimentul a început cu o paradă 

a portului naţional german la ora 9:30, după care s-a 
mers la prima pereche desemnată prin licitarea bu-
chetului de rozmarin în anul precedent. Anul acesta 
au condus parada Francisc Domocoş şi Alexandra 
Beraru. Alaiul s-a deplasat apoi spre Primăria Deta, 
spre casa Ferch a familiei Margit-Renner, iar la ora 

11:30 a avut loc tradiţinala slujbă de sfinţire a bu-
chetului de rozmarin. La ora 12:00 a fost servită 
masa de prânz, urmând ca la ora 16:00 să înceapă 
un program artistic la Centrul Cultural al Oraşului 
Deta. Mai întâi, s-a ţinut o tombolă, unde au fost 
licitate pălăria, baticul, sticla de vin şi buchetul de 

rozmarin, perechea ce va conduce alaiul 
anul viitor fiind desemnată de asemenea, 
în urma licitaţiei: Sara Peter şi Alexandru 
Oprea. Programul artistic propriu-zis a fost 
susţinut de ansambluri cunoscute, precum 
„Banater Rosmarein” şi „Banater Kranz” 
din Timişoara, „Enzian” din Reşiţa (Ba-
natul de munte), cu trei categorii de vârstă 
(copii, tineri şi seniori), „Regenbogen” din 
Oradea, trupa de dansuri săseşti din Muhl-
bach - Sebeş (Alba), Asociaţia tinerilor 
Şvabi din Hartian (Ungaria). Evenimentul 
a fost unul de anvergură, participanţi fiind 
atât copiii, cât şi tinerii sau seniorii.

Pagină realizată de prof. Anca luminiţa EFtENIE
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Topolovãþu Mare

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Ane-Maria DAnE  

Respectul pentru o co-
munitate pe care o poa-

te arăta o administraţie, rezidă 
şi din atenţia pe care o acordă 
instituţiilor educaţionale. Astfel 
că urmând îndemnul domnului 
profesor Ovidiu Doţa, mi-am 
îndreptat paşii spre şcoala din 
localitate pentru a continua   
dialogul cu doamna director 
Ane-Maria Dane.  

Doamnă director, cum au primit elevii cursurile 
online şi vă întreb asta pentru că după cum stau lu-
crurile s-ar putea ca şi noul an şcolar să se desfăşoa-
re tot aşa ca cel ce a trecut?  

4Unii elevi  sunt încântaţi de orele on-line, iar 
alţii nu prea ţin cont de regulile şcolii.  

Dar dumneavoastră, cum apreciaţi acest mod de 
învăţământ?  

4Domnule Miron, este lucru ştiut că sunt părinţi 
care lucrează şi nu reuşesc să îi verifice tot timpul, 
iar copiii intră online, se conectează la cursuri, apoi 
se decontează şi nu mai urmează orele. Pe de altă 
parte, unii motivează că nu au cum să intre în direct 
online la ore, dar ei au telefoane moderne, au face-
book, instagram şi whatsapp.  

Dincolo de aceste, hai să le spunem, mâhniri?  
4Dincolo de aceste observaţii, şcoala online de-

curge bine, dar, evident, cum spuneam, mai apar şi 
unele dificultăţi. Şcoala online în Topolovăţu-Mare 
decurge bine în general, evoluează aşa cum trebuie.  

Aţi avut în acea perioadă şi cazuri mai...  
4Da, au existat şi cazuri izolate, cazuri unde au 

existat probleme, dar pe care am încercat să le re-
zolvăm printr-o comunicare mai strânsă cu părinţii 
şi cu copiii. Domnule, se întâmplă atunci când un 
copil are telefon, dar nu are internet sau cartelă. 
Alţii aşteaptă şi trebuiau să primească tabletă...  

Aveți un proiect în desfășurare în acest sens?  
4Există în derulare, un proiect cu Primă-

ria  comunei Topolovăţu Mare prin care vor fi 
achiziţionate tablete pentru elevi, pe fonduri eu-
ropene. Topolovăţu Mare a fost printre primele 10 
şcoli care a avut acest proiect depus la Bucureşti 
în 01.11.2020 şi este în faza de licitaţie. Încă nu au 
ajuns tabletele la elevi, dar vor ajunge. În Iosifa-
lău şi Ictar  toţi elevii de la şcoală  au primit calcu-
latoare  prin intermediul asociaţiei  EducaTM care 
au avut o iniţiativă de colectare şi redistribuire de 
echipamente ce vor facilita accesul la educaţie on-
line. Proiectul este pentru a da tuturor dispozitive 
şi sperăm ca acestea să ajungă curând.  

Doriţi să adresaţi şi un cuvânt de mulţumire pen-
tru acest ajutor din exterior?  

4Da, şi mulţumesc pe această cale, prin inter-
mediul „Jurnalului interregional Banatul”, volunta-
rilor care s-au implicat în proiect.  

Cum a decurs şcoala în comuna dumneavoastră 
în perioada scenariului roşu?  

4Şcoala noastră a funcţionat, este adevărat şi 
în „scenariu III roşu”. Atunci, la ore, fizic, au par-
ticipat toţi preşcolarii şi elevii din învăţământul 

primar, iar cei din clasele V-VIII participau zilnic, în 
sistem on-line .  

Doamnă director, există internet chiar în toate 
şcolile din comună?  

4Da, în toate şcolile şi grădiniţele de pe raza 
comunei există internet care funcţionează bine. 
Acum toate cadrele didactice au un laptop pentru 
ca şcoala online să decurgă bine.  

Ce aţi dori să le spuneţi,  din postura de director 
al şcolii comunei, în apropierea unui nou an de învă-
ţământ, părinţilor?  

4Părinţilor aş dori să le adresez rugămintea 
de a fi mereu mai aproape de copiii, iar la finalul 
orelor să îi întrebe ce au făcut, ce au scris pe caiet, 
ce notiţe au luat în ziua respectivă. Aceştia trebu-
ie să aibă un dialog mai strâns cu profesorii şi cu 
diriginţii despre situaţia şcolară a copiilor, să îi în-
trebe cum se prezintă copilul la cursuri, ce a făcut, 
ce note a luat.    

Poate şi pentru că părintele este mai aproape de 
copil decât şcoala.  

4Exact, părintele este mai aproape de copil de-
cât şcoala şi profesorul. Şi eu am copil la şcoală şi îl 
verific permanent, am pe telefon şi ştiu când intră 
la ore. Dacă părintele îşi dă silinţa cred că ar fi mult 
mai bine şi şcoala ar decurge altfel şi educaţia copi-
lului în şcoală online ar fi mult mai eficientă.  

Vă mulţumesc, doamnă profesor.  
4Şi eu vă mulţumesc că promovaţi activitatea 

şcolii noastre în atâtea judeţe! 

În toate ºcolile ºi grãdiniþele de pe raza comunei existã internet care funcþioneazã bine

Pagină realizată de Gheorghe MIRON

„Am reuşit, precum se vede, să îndeplinesc proiectele făgăduite consătenilor mei”
Ovidiu DOŢA,  Primarul comunei topolovăţu Mare

Revenind de la şcoala comunei la sediul administraţiei locale, l-am reîntâlnit pe domnul 
primar Ovidiu Doţa, vesel. Am aflat astfel că motivul bucuriei sale din acea zi, era ace-

la legat de turnarea primului strat de asfalt realizat cu fonduri europene. „Nu cred că este cazul, 
mi-a spus domnia sa, să minimi-
zez decepţiile şi nici să maximi-
zez încercările, care cred eu că au 
jucat un rol fundamental în obţi-
nerea fondurilor europene, fără de 
care aceste proiecte ar fi fost, cu 

siguranţă, mult mai greu de înfăptuit. Ca profesor, mi-am 
sfătuit mereu elevii să fie convinşi că profunzimea fiinţei 
nu emană necesitatea de a ruina iluziile şi certitudinile, că 
omul este născut să fie învingător. Ori, convins fiind eu de 
ceea ce am încercat să-mi conving discipolii, am reuşit, 
precum se vede, să îndeplinesc proiectele făgăduite consă-
tenilor mei.” 

Noua obligaţie pentru angajatori!  

Asociația pentru Pensiile Administrate Privat 
din România a anunțat că, potrivit Ordinului 

ministrului muncii și al solidarității sociale nr. 585 / 
02.07. 2021, angajatorii din România sunt obligați, 
începând cu data de 19 iulie 2021, să își informeze 
toţi salariații prevăzuți la Art. 30 din Legea 411/2004 
care guvernează Pilonul II de pensii private: atât pe 

cei sub 35 de ani (aderare obligatorie la Pilonul II), 
cât și pe cei între 35-45 de ani (aderare opțională), cu 
vârsta până în 45 de ani în legătură cu aderarea la un 
fond de pensii private obligatorii (Pilonul II).  

Modificarea legislativă, adoptată la cererea admi-
nistratorilor fondurilor de pensii, vizează în princi-
pal conștientizarea salariaților aflați la primul loc de 

muncă, respectiv cei care au obligația legală de a-și 
alege fondul de pensii de Pilon II în primele 4 luni de 
la intrarea în piața muncii. Salariații care nu se află la 
primul loc de muncă nu trebuie să își aleagă fondul de 
pensii, ei fiind deja integrați în Pilonul II. În prezent, 
7,7 milioane de români contribuie deja la un fond de 
pensii private obligatorii. 

 Ne-am interesat pentru dumneavoastră         

Prof. univ. dr. Aurel MIHUŢ
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Victor Vlad Delamarina

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Zi de vară caniculară, unde-
va, departe, în drumul meu 

spre comuna cunoscutului poet în 
dulcele grai bănăţean, clinchetul 
tălăngilor picură în auz, fiind cur-
gerii timpului cea mai dulce măsu-
rătoare. Natura întreagă odihneşte 
la ceasul amiezii şi iarba câmpului 
se usucă de dorul ploii. Parcă ni-
ciodată lumea nu a mai cunoscut 

această rătăcire a anotimpurilor. În sediul administaţiei, 
dialogul plăcut cu domnul secretar general al adminis-
traţiei locale face uitată, pentru un timp, vipia zilei.  

Domnule Lazăr, îmi spuneaţi,  la trecuta noastră 
întrevedere că pandemia a lovit din greu acest dome-
niu al culturii şi nu numai. De obicei, spuneaţi dum-
neavoastră, prin agenda culturală a „Consiliului 
Județean Timiș” aveam trei -patru evenimente pe care 
le susțineam an de an. „Consiliului Județean Timiș” 
ne dădea o parte din bani, dar și noi contribuiam la 
buna desfăşurare a acestor proiecte.  

4Da, aşa este.  
Domnule Lazăr, pentru a rămâne în cadrul acestei 

idei, vă întreb de obicei când este creată agenda cul-
turală și sportivă?  

4Aceasta este făcută până cel târziu în luna mar-
tie în fiecare an. Noi făceam proiectele, le înaintăm, 
solicitând finanţare de la judeţ. Ei le analizau şi deci-
deau care merită sau nu să primească bani. Aveam 
şi la televiziune emisiune unde participau elevii din 
comună îmbrăcaţi în haine tradiţionale. Era frumos, 
dar din păcate nici anul acesta nu cred că se va mai 
ţine ceva. Totuşi de 1 iunie am vrut să marcăm „Ziua 
internaţională a copilului”. Am reuşit ceva să facem. 
Băieţii de la echipa de fotbal s-au jucat cu copiii, au 
fost baloane, distracţie pentru micuţi. A fost frumos.  

Cu ramura sportivă, cu evenimentele legate de 
sport, cum staţi în acest an?  

4Cu evenimentele sportive stăm şi cu acestea 

cam prost în această perioadă. Totul din cauza pan-
demiei. Au fost interzise toate manifestările cu pu-
blic mult, şi cum nu au fost prevăzute în agendă, nu 
e stabilit nimic.  

Aveţi echipă de fotbal?  
4Sigur, avem echipă de fotbal care activează în 

promoţie în seria a III a. Vom vedea ce va fi la toam-
nă. Dacă va fi cu teste şi alte verificări COVID, va fi 
dificil.  Cine credeţi că va avea bani peste aceste tes-
te? Sunt costuri mari. Nu cred că se va face vreun 
eveniment sportiv. E cam dificil, dar mergem înain-
te. Trebuie să învingem pandemia.  

Cum este viața politică, administrativă, în comuna  
Victor Vlad Delamarina?  

4Domnule Miron, avem o viaţă politică activă, 
cu politicieni care se respectă şi care chiar fac ceea 
ce trebuie. Treaba merge bine şi aici. Ai noştri poli-
ticieni ştiu să se înţeleagă pentru a face ca totul să 
meargă bine.  

La votarea proiectelor?  
4Când e vorba de votat proiectele în interesul 

comunei în Consiliul Local al comunei membrii consi-
liului votează aşa cum cer interesele comunei, fiind-
că ştiu că totul se face pentru locuitori, în interesul 
localităţii, pentru dezvoltarea comunei. Nu pot să 
spun că au fost conflicte de neîmpăcat. Avem politi-
cieni responsabili şi conştiincioşi, care gândesc, cum 
spuneam, totul în interesul oamenilor. E bine aşa, 
numai aşa poate merge treaba aşa cum e şi normal. 
E o relaţie corectă şi normală între oamenii politici 
din Victor Vlad Delamarina. Nu sunt scandaluri, nu 
sunt violenţe, nu ură, nu conflicte de neîmpăcat.  

Cine este partidul majoritar?  
4PSD este majoritar şi are cei mai mulţi consilieri 

-şase - şi  PNL, 4. În total sunt 11 consilieri.  
Bine, asta înseamnă că atunci când e vorba de vo-

tat proiecte, este clar că vor trece fără probleme, dacă 
PSD are șase consilieri din 11.  

4Sigur că da. Aşa este, dar consilierii locali au 

votat întotdeauna proiectele, fiindcă este vorba de 
dezvoltarea comunei noastre şi de cetăţenii noştri.  

Domnule Lazăr, care este cel mai frumos proiect 
de care Primăria Victor Vlad Delamarina este foarte 
mulțumită?  

4Acela privind asfaltarea străzilor în Herendeşti 
şi Pietroasa. Vorbim aici de o lucrare necesară care 
s-a desfăşurat cu succes. Totul s-a făcut prin PNDL2 
şi anul trecut au fost finalizate lucrările. Aşadar a 
fost o investiţie serioasă şi au fost asfaltate străzile 
pe mai mulţi kilometri în cele două localităţi. Avem 
şi alte proiecte pentru asfaltarea străzilor din celelal-
te localităţi ale comunei, dar şi pentru alimentarea 
cu gaze. E un proiect prin asociaţia care se ocupă cu 
asta. Sunt proiecte majore pe care le punem în apli-
care. Vrem asfaltarea tuturor străzilor din comună 
şi alimentarea cu gaze în toate localităţile. De ase-
menea, avem canalizare făcută în trei localităţi şi ur-
mează să o facem şi în celelalte trei localităţi.  

Obiective majore, proiecte frumoase!  
4Să ştiţi că aşa este, sunt obiective mari des-

tinate pentru modernizarea comunei. E nevoie 
de finanţare, desigur. Bineînţeles că e mai dificil în 
această privinţă, dar vom găsi soluţii, mai ales că 
avem un primar tânăr, capabil şi ambiţios, iar vicepri-
mar este domnul Sima şi formează împreună o echi-
pă formidabilă. Ştiu cum să acţioneze împreună, fac 
o echipă de succes şi treaba merge bine în localitate.  

Domnule secretar general al comunei Victor Vlad 
Delamarina, aveți un mesaj către cetățeni, mai ales că 
acum a venit anotimpul cald și e soare, e frumos, iar 
pandemia ne-a mai lăsat?  

4Domnule, mesajul meu exprimă dorinţa mea, 
aceea ca oamenii să vină cu încredere la primărie 
atunci când au nevoie de sprijin şi noi încercăm să 
facem tot ceea ce ne stă în putinţă să îi ajutăm. Să 
ne sune şi să ne ceară sprijinul. Noi le vom da o mână 
de ajutor, dacă problema ţine de noi şi de comună. 

Avem un primar tânãr, capabil ºi ambiþios, iar viceprimar este domnul Sima ºi împreunã fac o echipã formidabilã!
 Sabin Valentin LAZĂR  

Pagină realizată de Gheorghe MIRON  

să nu spălaţi niciodată, la duş, această parte a corpului…  

Pare ceva natural să te speli pe față în timp ce ești la duș. La urma urmei, 
este genul de loc în care îți atingi numeroase obiective, de la epilarea pă-

rului de pe picioare până la spălarea părului. Cu toate acestea, dermatologii atrag 
atenția că spălarea feței la duș trebuie evitată din mai multe motive.  

În primul rând, cantitatea prea mare de apă venită de la jetul dușului ar putea 
duce la pierderi majore de umiditate, care ne pot face rău pielii de pe față. „Pielea 
feței, la fel ca toată pielea, poate deveni prea uscată dacă există prea mult contact 
cu apa”, a declarat dermatologul  Dr. Hadley King.  

Dr. Justine Hextall, consultant dermatolog, este de aceeași părere. Potrivit ex-
pertului, cu cât petreceți mai mult la duș, cu atât sunt mai mari șansele să vi să 
usuce pielea. „Factorii naturali de umiditate precum ceramidele, acizii grași și 
uleiurile ajută la menținerea nivelului de umiditate în piele”, a explicat dr. Hex-
tall. „Problema este că sunt solubile în apă - așa că dacă îți ții fața sub duș timp 
de 10 minute, le-ai putea spăla și pe ele, literalmente”.

sfatul medicului           

Dragi elevi… 
Acasă, la pla-

jă, în liniş-
tea unui loc preferat 
pentru zilele de con-
cediu, o carte inte-
resantă poate fi un 
privilegiu, un fel de 
eliberare şi de de-
taşare de viaţa de zi 
cu zi şi o provocare 
pentru a descoperi 
universuri imagina-
re, un prilej pentru a 

reflecta, a ne amuza, a ne pune întrebări despre noi şi 
despre viaţă, în general.  

Când este vorba de cărţi de citit, există întotdeauna 
şi opţiunea (prima opţiune) pentru mari scriitori ai li-
teraturii universale din diverse epoci şi spaţii geogra-
fice, pentru capodopere ale literaturii engleze, fran-
ceze, germane, ruseşti, americane, latino-americane 
ș.a.m.d., pentru care o viaţă de om nu ar fi de ajuns ca 
să fie parcurse.  

Dar, la fel de interesante pot fi şi cărţile recente, 
inspirate de o realitate care ne este mai familiară sau 
de experienţe general umane şi a căror valoare a fost 
confirmată de recenziile critice, de topurile făcute de 
reviste de specialitate sau chiar de felul în care au fost 
primite de marele public.

 În atenţia elevilor   Rubrica şcolii  

scopul ghilimelelor  

Scopul ghilimelelor poate fi și acela de a marca folosirea ironică a 
unei expresii sau a unui cuvânt ori la modul general de a sublinia 

ideea că acestea pot folosi un alt sens decât cel obișnuit ori într-o manieră 
neconvențională.  

Ghilimelele se mai pot folosi și pentru a evidenția titlul unei opere literare 
sau muzicale, mai ales atunci când este vorba despre o lucrare de dimensiuni 
reduse ori când este vorba despre o parte a unui ansamblu mai mare.  

Semnele citării se folosesc și pentru a marca numele anumitor personalități, 
când acestea apar în denumirile unor instituții ori evenimente, de exemplu: Festivalul „George Enescu”. 
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

   Sergiu Ovidiu PÂRVAn  

ªcoala gimnazială 
Vermeş din județul 

Caraș-Severin asigură acce-
sul egal şi sporit la educație 
al tuturor copiilor, dezvoltă 
un mediu favorabil învățării, 
le oferă elevilor un start solid 
în educație prin dezvoltarea 
deprinderilor şi îmbogățirea 
cunoştințelor şi prin modela-

rea personalității lor.  
De asemenea Şcoala gimnazială Vermeş pro-

movează toleranța şi echitatea în toate demersu-
rile educației, formează competențele „bunului 
cetățean” informat, responsabil şi implicat.  

Viziunea Școlii gimnaziale din Vermeș este pro-
movarea valorii prin activități și programe care să 
ofere elevilor un mediu educațional echilibrat și 
stimulativ, o educație de tip european și posibilita-
tea, pentru toți copiii, de a atinge nivelul maxim de 
performanță.  

Oferirea unui mediu școlar nediscrimina-
toriu, cooperant și deschis spre comunitatea 
educațională, pentru învățarea pe tot parcur-
sul vieții. O şcoală de calitate pentru fiecare elev 
din frumoasa și tradiționala localitate cărășeană 
Vermeș. Despre toate aceste, dar și despre mari-
le și frumoasele proiecte de succes în care a fost 
implicată Școala gimnazială din Vermeș, Jurnalul 
interregional „Banatul” a discutat cu directorul 
instituţiei, domnul Sergiu Ovidiu Pârvan.  

Domnule director, Sergiu Ovidiu Pârvan, ne 
aflăm într-o situație foarte dificilă, dat fiind că pan-
demia de coronavirus nu se mai termină. Totuși, 
spuneți-mi ce proiecte frumoase ați reușit în acest 
an de care sunteți mulțumit?  

4Aşa este. Chiar în acest an am reuşit să 
ducem la bun sfârşit un frumos proiect euro-
pean pentru şcoala din Vermeş, care se cheamă 
„Şcoala pentru toţi”, şansa pentru o viaţă mai 
bună!  

Prin cine s-au asigurat fondurile necesare?  
4Proiectul a fost finanţat prin „POCU”. Toţi 

elevii din şcoală şi grădiniţă au fost implicaţi în 

activităţile pe care le-am desfăşurat prin acest 
proiect. Eu zic cu încredere că am reuşit să îl du-
cem la bun sfârşit, împreună cu colegii mei, cu 
tot ce a însemnat activităţile prevăzute. A fost 
o mare reuşită de care „Şcoala gimnazială” din 
Vermeş avea mare nevoie şi iată că acum pare 
mult mai împlinită după acest minunat proiect cu 
finanţare de la Uniunea Europeană. Chiar dacă 
am prins pandemia şi ne-a cam dat peste cap şi 
ne-a dat mult de lucru, totuşi am reuşit să îl fina-
lizăm cu bine.  

Domnule director, ați spus că ați avut acest pro-
iect foarte important „Școala pentru toți!” Ce a în-
semnat aceste activități?Cu cine aţi fost parteneri?  

4Am fost parteneri la acest proiect cu 
Asociaţia de binefacere „Pro Vita” din Reşiţa. 
Am avut ateliere pe diferite paliere. De exemplu 
unul a fost „Grădiniţa prietenoasă” pentru elevii 
preşcolari, iar la primar şi gimnaziu a fost „Ate-
lierele Şcoală după şcoală”, Ansamblul focloric 
„Mâini iscusite” şi încă un atelier. La începutul 
fiecărui an şcolar profesorii din cadrul proiectu-
lui au făcut o reorganizare a atelierelor. Dacă un 
elev a fost la un atelier şi şi-a atins obiectivele, el 
a putut trece la alt atelier.  

Aţi evidenţiat şi ansamblul folcloric, aveţi asi-
gurate şi costumele populare?  

4Desigur, am făcut achiziţii de costume po-
pulare. 25 de eleve şi 25 de elevi au participat la 
concursuri şi festivaluri de gen, sau au participat 
la diferite activităţi sportive la Reşiţa şi Bocşa. 
Totodată am achziţionat şi materiale sportive 
prin proiect. A trebuit să avem şi o tabără şcolară 
mare, dar a venit pandemia şi totul s-a contra-
mandat. Nu am vrut să îi punem pe elevi în situaţii 
de risc de infectare. Am amânat activităţile.  

Nu aţi riscat.  
4Nu am riscat să duc în tabără 50 de elevi pe 

timp de pandemie de coronavirus. Alt beneficiu a 
fost că toţi elevii din proiect au primit un pachet 
de alimente în valoare de 50 de lei cât a ţinut pro-
iectul.  

Aţi întâmpinat şi probleme pe parcursul desfă-
şurării acestor activităţi?  

4Am avut probleme cu procedura de achiziţii. 
Am contractat un expert în achiziţii, dar în final 
am reuşit să ducem cu bine totul până la sfârşit. 
Proiectul s-a desfăşurat din mai 2019 până în mai 
2021. În tot aceşti ani copiii au primit aceste pa-
chete de alimente. A fost extraordinar.  

Este singurul proiect?  
4Nu, trebuie să mai amintim şi de alt proiect 

care a făcut o imagine foarte bună Vermeşului. 
A fost un proiect desfăşurat cu Primăria şi Consi-
liul Local Vermeş. Astfel, elevii buni la învăţătură 
au fost şi sunt premiaţi în continuare cu sume 
de bani la festivitatea de premiere de încheiere 
a anului şcolar. Este un proiect foarte frumos şi 
de mare utilitate şi ajutor pentru elevi, fiindcă 
ei sunt stimulaţi să înveţe mai bine şi să fie mai 
buni. Elevii sunt premiaţi direct de reprezentanţii 
primăriei, după un regulament bine stabilit. Elevii 
care au note foarte bune primesc câteva sute de 
lei de la autorităţile locale. Sumele sunt cuprinse 
între 500 -1000 de lei în funcţie de rezultate. Sunt 
premiaţi inclusiv elevii care participă la olimpia-
dele şcolare. E un lucru extraordinar.  

Cum a decurs școala online în pandemie la 
Școala Gimnazială Vermeș?  

4Activităţile au decurs foarte bine. Elevii au 
intrat cu succes în şcoala online, dar bineînţeles 
că s-a pierdut acel contact direct elev-profesor 
care este cel mai important pentru copii la vâr-
sta fragedă. Feed-back-ul este foarte important 
în această relaţie. Când au revenit la şcoală parcă 
au venit din vacanţa mare. A fost cam greu să le 
fie recaptată atenţia. A fost un pic mai greu până 
ce activităţile au reintrat în făgaşul lor firesc de 
educaţie.  

Aţi avut în acest context o sugestie pentru cole-
gii dumneavoastră?  

4Eu am sugerat profesorilor să urmeze orele 
cu camera video pornită tocmai pentru a stimu-
la atenţia elevilor şi chiar a avut efectul scontat. 
Treaba a mers bine şi totul a revenit la normal. 
Şcoala online e bună o lună sau două, dar pe ter-
men lung, nu. 

Elevii sunt premiaþi direct de reprezentanþii primãriei, dupã un regulament bine stabilit  

sindromul vacii căzute

Dragi gospodari ai comunei Vermeş, după 
zile aprinse atmosferic şi profesional într-o 

perioadă de linişte aparentă am să vorbesc despre 
acest sindrom folosindu-mă doar de propria experi-
enţă şi propriile cazuri. Din acest sindrom fac parte:  

  - hipocalcemia, paraplegia ante și postpartum,  
  - dexmorexia sacro-iliacă,  
   - cetoza de gestație,  
   - tetania de iarbă,  
  - fracturi grave, entorse, traumatisme severe,  
   - hipocalcemia, hipotrepsia extra perioadei de 

de gestație și parturiție, cea mai rebelă la tratament.  
Şi acum hai să vedem pe rând, paraplegia an-

tepartum întâlnită cel mai frecvent în luna a VII-a 
de gestaţie, sau cu 7-10 zile înainte de fătare este 
destul de complicată datorită greutăţii animalului 

purtător de fetus, dar cu terapie adecvată în majori-
tatea situaţiilor este rezolvabilă.  

Hipocalcemia de parturiţie, apare la 1-4 zile 
după fătare, cu cât apare mai repede, cu atât tera-
pia prinde mai uşor, mai târziu este mai rebelă la 
tratament şi insidioasă. Tratamentul se bazează pe 
calciterapie, proteinoterapie, vitaminoterapie, ma-
cro şi microelementoterapie. Dozele de calciu din 
păcate trebuie crescute an de an, genetica îşi spune 
cuvântul, vacile sunt productive, iar stabulaţia per-
manentă s-a încetăţenit. În mare parte rezultatele 
sunt bune, am avut ridicări şi după şapte zile.  

Dar este bine să ştiţi că ridicarea cu diverse mij-
loace nu este tot timpul utilă, componenta psihică 
având un rol major. Cele care nu s-au ridicat nici 
stimulate cu bastonul cu electroşocuri au avut pro-
gnostic grav.  

Dexmorexia sacro-iliacă, determinată de trac-

ţiuni care depăşesc forţa a patru oameni, sau cu 
extractorul de viţei, sunt accidente întâlnite uneori 
şi pot avea prognostic chiar fericit. Sub vârsta de 
6 ani, şi mai ales junincile, ajutate cu calciterapie, 
vitaminoterapie, antiimflamatoare, întoarse des pe 
pat gros de aşternut, se vor reface şi încă vor mai 
produce viţei. Am avut ridicări la 5,7,12 zile, iar un 
caz care este real chiar la patru saptămâini!  

Cetoza de gestatie, pe care recunosc, o stâpâ-
nesc mai puţin, are nevoie de paraclinic, măcar un 
ph, este insidioasă şi greu de rezolvat.  

Tetania de iarbă, rar întâlnită de mine, este tra-
tabilă: logoterapie, fosfoterapie, vitamine complex 
B. Cât priveşte hipocalcemia, hipoproteinemia in-
dependenţa de parturiţie şi gestaţie, este gravă, re-
belă la terapie şi apare la animale supraepuizate, iar 
eu aici n-am avut rezultate.

Rubrica medicului veterinar  

Dr. Vasile VIŞĂOAN

Pagină realizată de Gheorghe MIRON  
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

 Fabian Iosif TRIF  

Mă îndrept spre satul Os-
trov, sat situat pe malul 

stâng al Mureșului, având ca 
vecini, în partea de răsărit , sa-
tul Virișmort, iar în partea de 
apus, satul Bacăul de Mijloc, 
pentru a sta de vorbă cu Părin-
tele Fabian Trif, Preotul paroh 
de aici. Părintele mă întâmpi-
nă în poarta Bisericii care este 
situată în mijlocul satului și 

poartă hramul „Sfintei Cuvioase Parascheva”. Con-
struită în stil Baroc vienez, întâlnit adesea în Banat, 
Biserica a fost pictată în stil neobizantin, în tempera, 
în anul 1936.  

Preaonorate Părinte, în aceast sfârşit de lună iu-
lie a avut loc un eveniment semnificativ pentru dum-
neavoastră şi pentru credincioșii din această paro-
hie. Ne puteți spune despre ce eveniment este vorba?  

4Desigur, cu mare plăcere, ziua 18 iulie 2021 
este ziua de aleasă bucurie pentru comunitatea 
pe care o păstoresc, deoarece, la această dată, în-
treaga noastră activitate de un  an a fost împlinită 
prin binecuvântarea lucrărilor săvârşite la Sfânta 
Biserică de către Înaltpreasfinţia Sa Părinte Arhie-
piscop Dr. Timotei Seviciu, cu alte cuvinte, a avut 
loc Sfinţirea Bisericii din Ostrov.  

Ați fost gazda unor importante fețe bisericești și ai 
unor membri marcanți ai comunității locale,  spuneți-
ne, vă rog, ce oaspeți de seamă ați primit în parohia 
dumneavoastră?  

4Cum spuneam, am avut onoarea de a îl avea 
în  mijlocul nostru pe Înaltpreasfinţitul Părinte Ar-
hiepiscop Dr. Timotei Seviciu dimpreună cu Arhi-
diaconul Claudiu Condurache din partea Centrului 
Eparhial, Prea Onoratul Părinte Protopop Nelu 
Mercea, Protopopul Lipovei dimpreună cu Preotul 
Mircea Şirian, secretar al Protopopiatului Lipova 
şi fraţii împreună slujitori: Preot Volungan Eugen, 

fostul preot paroh şi Preot Săvuşcă Valentin, din 
parohia Miniş. Totodată ne-au fost alături domnul 
primar Guţu Ioan şi  doamna viceprimar Dragoman 
Irina.  

Preabunule Părinte despre ce a vorbit în cuvânta-
rea Sa Înaltpreasfințitul  Părinte Timotei, care a fost 
mesajul transmis cu ocazia acestei zile memorabile 
pentru dumneavoastră?  

4În cuvântul de învăţătură, Înaltpreasfinţitul 
Părinte Arhiepiscop Dr. Timotei Seviciu a vorbit 
despre „Stânca pe marea vieţii” (pe baza Citirilor 
Scripturistice ale Duminicii; Rom. 6, Mt. 8), care a 
tâlcuit numele parohiei drept o insulă, simbol al 
unui loc salvator pentru cei ce navighează cu stră-
danii şi cu ajutor ceresc, locuitorii ei dispunând 
mereu de virtuţile creştine spre împliniri de cinste 
înaintea lui Dumnezeu şi a oamenilor.  

Ce ajutoare ați avut, cine v-a susținut în demersul  
de reparare și restaurare a Bisericii din Ostrov?  

4În activitatea pe care am desfăşurat-o în acest 
an, am avut bucuria de a avea de partea noastră 
Consiliul Judeţean Arad precum şi bunii noştri 
credincioşi ai parohiei Ostrov şi împrejurimi.  

Ce semnificație a avut pentru dumneavoastră 
acest eveniment?  

4Faptul că, la mai puţin de un an de la numi-
rea mea ca preot paroh, Înaltpreasfinţitul Părinte 
Arhiepiscop Dr. Timotei Seviciu a fost în mijlocul 
nostru, e o bucurie mare! În al doilea rând, întrea-
ga noastră muncă a fost binecuvântată şi răsplătită 
de Înaltpreasfinţia Sa, iar pentru întreaga activita-
te, am primit distincţia de iconom, aşadar , un pas 
important pentru comunitate , dar şi pentru mine.  

Vă rog, preabunule Părinte, pentru cititorii noş-
tri, din alte părţi, să ne spuneți câteva cuvinte despre 
dumneavoastră! Cine este părintele Fabian Iosif Trif?  

4Este cel care la data de întâi noiembrie 2014 
a fost chemat de Înaltpreasfinţitul Părinte Arhiepi-
scop Dr. Timotei Seviciu la această înaltă treaptă a 
preoţiei. Născut la 3.08.1987, în Lipova din părinţii 
Iosif şi Maria Elena, am crescut şi am copilarit în 

satul Bacăul de Mijloc. După încheierea gimnaziu-
lui, am intrat, în anul 2002, la Seminarul Teologic 
din Arad. La sfârşitul celor cinci ani de seminar, am 
urmat cursurile Universităţii de Vest din Timişoara, 
Facultatea de Teologie Ortodoxă, iar apoi cursuri-
le masteratului: Teologie Practică la Universitatea  
Aurel Vlaicu din Arad.  

Când şi unde aţi început activitatea?  
4Am început activitatea în anul 2014, ca pre-

ot paroh al Parohiei Corbeşti, iar de la 1.iulie 2020, 
sunt preot paroh al Parohiei Ostrov.  

Ați crescut și ați copilărit în satul Bacăul de Mij-
loc, sat vecin cu cel în care acum sunteți preot, cum 
ați fost primit de credincioșii din Ostrov? E greu să fii 
preot într-un  sat învecinat cu satul  natal?  

4Am fost primit cu mare bucurie şi mult entu-
ziasm în noua parohie, fiind o provocare pentru 
mine, dar am întâlnit oameni minunaţi, deschişi 
spre nou şi cu multă dragoste faţă de mine şi de 
familia mea. Nu este  greu să fii preot în satul vecin 
celui natal, dar presupune o misiune pe care ţi-o 
asumi de la bun început, adică grija şi atenţia faţă 
de aproapele tău trebuie sa fie sporită şi mereu 
aplecată spre nevoile credincioşilor, cu atât mai 
mult cu cât îi cunoşti.  

Vedeți rolul preotului în societatea contemporană 
ca pe o provocare?  

4Consider că preotul dintotdeauna a fost pus  
faţa în faţă cu  multe provocări, împreună cu pro-
fesorul. Fiecare zi e o provocare, fiecare nevoie a  
credinciosului e o provocare, e o provocare şi să 
săvârşeşti un botez sau o cununie.  

Ce proiecte aveți pentru viitorul apropiat?  
4Nădăjduim ca în perioada următoare să 

reuşim, împreună cu Consiliul Local Birchiş şi Primă-
ria Birchiş, să construim o capelă în parohia noas-
tră, fiind atât de necesară vremurilor de astăzi.  

Vă mulțumesc, Părinte, pentru amabilitatea de 
care ați dat dovadă și vă doresc mult succes în activi-
tatea dumneavoastră!  

4Doamne, ajută! 

Nãdãjduim ca în perioada urmãtoare sã reuºim,
 împreunã cu Consiliul Local Birchiº ºi Primãria Birchiº, sã construim o capelã în parohia noastrã  

Pagina realizată de prof. Alina FRENŢIU  
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ceauşescu cere, TiTo semnează!  

ŞtEFAN ANDREI

N e leagă multe. Dar cea mai expresivă 
întâmplare este aceea când a venit la 
mine acasă, într-o primăvară a anului 

1985, să îmi spună să fiu tare chiar dacă am fost 
scos pe nedrept de la Dinamo.  

Peste ani, am aflat că a fost certat a doua 
zi de nicolae Ceauşescu: „n-aveai ce să cauţi 
acasă la fotbalistul ăla care ne înjură pe toate 
drumurile!”  

A trecut şi peste asta cu nobleţea şi capacitatea 
unui om de mare sensibilitate şi cultură, la 
fel cum a suportat şi mizeria închisorilor 
postdecembriste.  

Aş aminti că, la începutul acestui calvar 
atât de nedrept, de martir al neamului, de la 
preşedintele Mitterrand până la cancelarul Kohl, 
trecând pe la primul ministru Giulio Andreotti, 
au sunat la Bucureşti contestând arestarea 
marelui nostru expert în politica externă. Dar 
să nu răsucim ascuţişul în rănile noastre de 
nevindecat.  

Vă mulţumesc, domnule ministru, pentru 
lecţia de demnitate românească pe care o 
exprimaţi, indiferent de dezastrul nostru 
naţional! 

Cornel DInU 

Când am preluat funcţia de ministru de 
Externe dispuneam de o bogată cunoaştere a 
programelor şi orientărilor partidelor comuniste, 
socialiste, social-democrate, liberale, democrat 
-creştine, social – creştine şi ale altor formaţiuni 
democratice. În plus, am avut ocazia să-i cunosc 
şi să discut îndelung cu Waldek Rochet şi 
Georges Marchais, Dolores Ibárruri şi Santiago 
Carrilo, Luigi Longo şi Enrico Berlinguer, 
Kenji Myamoto, Aly Yata şi mulţi alţi lideri ai 
partidelor comuniste din Japonia, Australia, Marea 
Britanie, Olanda, Mozambic, Tunisia, la congresul 
Partidului Comunist Francez de la Nanterre, când 
a fost exclus scriitorul şi filosoful de orientare 
comunistă Roger Garaudy, ş.a.  

De asemenea, invitat de administraţia S.U.A., 
dar şi de guvernul italian, ca secretar al C.C. am 
fost primit de preşedintele Gerald Ford şi m-am 
întâlnit cu Henry Kissinger, cu Aldo Moro şi 
Giulio Andreoti.  

L-am însoţit pe Nicolae Ceauşescu în celebra 
vizită din China. Ca secretar al C.C. am fost 
primit de două ori de Iosip Broz Tito. Cum am 
mai spus, când am trecut în fruntea Ministerului 
de Externe dispuneam de o bogată experienţă în 
domeniul relaţiilor internaţionale, dar avusesem 
şi posibilitatea de a-i cunoaşte de aproape pe 
Nicolae Ceauşescu, pe Ion Gheorghe Maurer, pe 
alţi conducători de atunci ai partidului.  

Cum aş putea să nu menţionez cât de mult 
a contat pentru mine faptul că am fost martor 
la discuţiile care au avut loc, aproape două 
săptămâni, în timpul Congresului al XXIII-lea 
al P.C.U.S., din martie 1966, la Moscova. Mai 
ales după cină, membrii delegaţiei României se 
încingeau la taclale. Vorbeau mai mult Ceauşescu 
şi Ion Gheorghe Maurer.  

Aproape deloc ceilalţi membri ai delegaţiei, 
Alexandru Drăghici, Paul Niculescu – Mizil şi 
ambasadorul Teodor Marinescu. Îmi amintesc 
îndeosebi discuţiile prilejuite de o masă care 
a durat cinci-şase ore, organizată la Ambasada 
României din Moscova, în noiembrie 1967, 
cu prilejul aniversării a cincizeci de ani de la 
Revoluţia din 1917, discuţii în care Ion Gheorghe 
Maurer l-a „înţepat” pe Leonte Răutu, nimeni altul 
decât îndrumătorul, pentru mulţi ani, al ideologiei 
partidului:  

„Tu n-ai terminat nimic, nici facultatea de 
farmacie […] tu gândeşti mai înainte în limba rusă 
şi apoi în limba română; Dej îmi spunea că n-are 

încredere în sinceritatea ta, deoarece te mişti după 
cum bate vântul”.  

Ca să nu mai vorbesc despre discuţiile, dintre 
Nicolae Ceauşescu şi Ion Gheorghe Maurer, în 
legătură cu „societatea de consum” şi despre 
„democraţia socialistă”, discuţii purtate în timpul 
vizitelor, din anul 1971, la Beijing.  

Dar în afară de discuţii, extrem de interesante, 
de altfel, îi vedeai pe Nicolae Ceauşescu, pe Ion 
Gheorghe Maurer şi pe ceilalţi conducători cum 
reacţionează, cum se manifestă când renunţă la 
armura de conducător şi se comportă mai simplu, 
omeneşte, cu „garda jos”.  

Bineînţeles, cel mai mult timp am stat lângă 
Nicolae Ceauşescu: vizite peste hotare, întâlniri 
zilnice , în timpul concediului de odihnă împreună 
cu Cornel Burtică îl însoţeam la mare. Ne vedeam 
nu numai după-amiezile şi seara, dar uneori şi 
dimineaţa. Apoi, la Snagov, sâmbăta după-amiaza 
şi seara, duminica dimineaţa, ba pe terenul de 
volei, ori la masa de şah, uneori cu invitaţie la 
dejun ori cină, cu nelipsitele discuţii despre stadiul 
realizării planului, eu având ocazia, în tête-a-tête, 
să obţin mai uşor aprobările necesare.  

Le spuneam adesea colaboratorilor mei 
apropiaţi că dacă mergi cu un om în delegaţie peste 
hotare sau stai cu el într-o celulă, în închisoare, ai 
ocazia să-l cunoşti aşa cum este el adevărat. În 
perioada celor doi ani şi jumătate de puşcărie de 
după decembrie 1989, am stat în celulă, rând pe 
rând, cu opt membri ai fostului C.P.Ex. Am avut 
prilejul să ne cunoaştem reciproc mai mult decât 
în numeroşii ani în care am lucrat împreună.  

*  
Am făcut parte, în 1972, din delegaţia română 

care a participat, la Turnu-Severin, la inaugurarea 
de către Nicolae Ceauşescu şi Iosip Broz Tito a 
Hidrocentralei „Porţile de Fier I”. După plecarea 
delegaţiei iugoslave, s-a organizat un miting, 
ocazie cu care Nicolae Ceauşescu a propus, şi apoi 
s-a aprobat, ca oraşul mehedinţean să se numească 
în viitor Drobeta –Turnu-Severin.  

 Patru ani mai târziu, în septembrie 1976, vizită 
oficială în R.S.F. Iugoslavia. Mă aflam printre 
membrii delegaţiei conduse de Nicolae Ceauşescu 
pentru că, aşa cum am mai spus, eram secretar al 
C.C. al P.C.R. cu probleme internaţionale, dar şi 
unul dintre cei cinci membri  ai Biroului Executiv  
al C.P.Ex., şi în sarcina mea cădea coordonarea 
activităţii Ministerului Afacerilor Externe, 
ministru fiind atunci George Macovescu. A fost, 
iniţial, o vizită cu cântec diplomatic, să-i zic aşa, 
pentru că, la un moment dat, Ceauşescu mi-a cerut 
să amân întâlnirea cu Tito. Dar, iată cum am reuşit 
să detensionez o situaţie ce părea fără ieşire.  

Doar cu câteva zile înaintea vizitei, când se fixa 
programul manifestărilor, conducerea iugoslavă 
ne-a anunţat că, în urma unei hotărâri interne, se 
stabilise ca Tito să nu mai salute, la aeroportul din 
Belgrad, sosirea şi plecarea şefilor de stat invitaţi 
în Iugoslavia, hotărâre pusă în practică de ceva 
vreme. Cum nici partea iugoslavă, nici ambasada 
noastră din Belgrad nu informaseră în acest sens, 
i-am comunicat lui Ceauşescu situaţia creată. După 
răbufnirea nervoasă ce-i era caracteristică şi după 
ce a pus ţara la cale cu tovarăşa Elena, încă de pe 

atunci, aceasta începuse să se amestece în treburile 
de stat, Ceauşescu mi-a spus să comunicăm la 
Belgrad că, în aceste condiţii, vizita se amână. 
Conducerea iugoslavă ne-a transmis că hotărârea 
nu poate fi anulată, căci ar putea nemulţumi şefii 
de stat pe care Tito nu-i primise la aeroport. Pentru 
a tempera nervii lui Ceauşescu, căci scopul vizitei 
era semnarea convenţiei româno-iugoslave de 
începere a construcţiei „Porţile de Fier II”, i-am 
propus să plec în Iugoslavia, unde să fiu primit 
personal de Tito, pe care îl cunoscusem anterior. 
Şi aşa am ajuns la Libliana, în Slovenia, unde 
liderul Iugoslaviei petrecea o scurtă vacanţă.  

Fără a uza de prea multe formule diplomatice, 
i-am repetat lui Tito că Nicolae Ceauşescu nu vine 
în vizită dacă nu va fi salutat de la aeroport, la 
sosire şi la plecare, pentru că populaţia României 
nu va înţelege de ce şeful statului român nu 
este primit de omologul său. Cum citisem atent 
hotărârea cu pricina, i-am propus lui Tito ca 
vizita lui Ceauşescu să nu înceapă la Belgrad, ci 
la Liubliana, unde nicio hotărâre nu-i interzicea 
să salute un oaspete de rang înalt. Liderul 
iugoslav n-a stat mult pe gânduri, a zâmbit şi a 
acceptat. I-am comunicat telefonic lui Ceauşescu 
că Tito îl va primi la aeroport dacă e de acord 
ca vizita să înceapă la Liubliana. La rândul lui, 
Nicolae Ceauşescu a consimţit, astfel că, între 8 
şi 11 septembrie 1976, delegaţia română a vizitat 
Iugoslavia. Numai că problemele mele nu luaseră 
sfârşit.  

În discuţia cu Manea Mănescu, primul ministru 
român de atunci, ǅemal Bijedić, primul ministru 
iugoslav, l-a convins pe Manea Mănescu că, 
întrucât conducerea iugoslavă a stabilit ca Tito 
să nu mai semneze documente de stat, atunci 

şi convenţia româno-iugoslavă de începere a 
construcţiei „Porţile de Fier II” trebuie să fie 
semnată la nivel de prim-miniştri. Când Manea 
Mănescu l-a informat despre acordul la care 
ajunsese cu primul ministru ǅemal Bijedić, 
Nicolae Ceauşescu, mânios, nici n-a vrut să audă, 
ameninţând că în acest caz nu se mai semnează 
convenţia. M-a însărcinat pe mine să renegociez 
cu partea iugoslavă.  

M-am întâlnit cu Stane Dolanţ, secretarul 
executiv al Uniunii Comuniştilor din Iugoslavia. 
La argumentul lui că, după adoptarea hotărârii 
conducerii iugoslave, Iosip Broz Tito n-a mai 
semnat niciun document care să angajeze 
Iugoslavia, cu excepţia Actului final de la Helsinki, 
eu i-am spus că pentru noi este inacceptabil ca 
o convenţie de o asemenea însemnătate, doar nu 
era vorba de o convenţie în domeniul turismului, 
să nu fie semnată la nivelul şefilor de stat. După 
care i-am amintit că, în trecut, convenţia privind 
realizarea complexului hidroenergetic „Porţile de 
Fier I” a fost semnată la cel mai înalt nivel de 
atunci, adică de Gheorghe Gheorghiu – Dej şi Iosip 
Broz Tito, că, de fapt, construcţia a fost realizată 
în mare parte în perioada lui Nicolae Ceauşescu 
şi că la noi nu s-ar înţelege de ce această nouă 
convenţie să fie semnată doar la nivel de miniştri.  

Având cu Stane Dolanţ relaţii apropiate, ţesute 
de-a lungul multor ani, i-am mărturisit că, în cazul 
în care partea iugoslavă şi-ar menţine poziţia, 
personal văd, cel puţin, amânarea semnării 
convenţiei, ceea ce ar duce la întârzierea începerii 
lucrărilor. După ce a discutat cu Iosip Broz Tito, 
Stane Dolanţ mi-a comunicat că partea iugoslavă 
este de acord ca această convenţie să fie semnată 
şi de liderul maxim iugoslav.  


